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LETO 1994 -
MEDNARODNO LETO DRUŽINE 
Sociologi in psihologi po svetit ugotavljajo, da so globoke spre

membe v današnji družbi močno prizadele družino in to v njenih 
temeljih. Zato letos, na predlog OZN, proslavjamo mednarodno leto 
družine. O tej osnovni celici družbe razmišljajmo, pa ne samo letos, 
in ji skušajmo pomagali, kajti kakršna bo družina, takšna bo družba. 

Kakšno je danes stanje v njej? Nekaj opažanj: družinske vrednote 
propadajo, v njej se širita individualizem in porabništvo. Televizija 
ji krade še tisti prosti čas, ki ga ima. Prirastka skoraj ni. Zakonodaja 
slabi družino saj podpira razvezo in splav. Sredstva obveščanja jo 
prikazujejo kot vir užitkov, ne pa neprestano darovanje. Mladi imajo 
zakon za nekaj preživelega. Posledice pa nosijo tako starši kot 
otroci, ki so prepuščeni ulici in se zatekajo k nasilju, mamilom... 
Tudi ostareli nimajo več mesta v njej in morajo v domove počitka. 
Ali niso Cankar, Meško in drugi slovenski pisatelji opisali drugačne 
družine? 

Kako jo ozdraviti? Nekaj smernic: 
- Družina naj temelji na ljubezni med zakoncema, na ljubezni med 

starši in otroki, med starimi starši in vnuki, med brati in sestrami. 
- V družini je samo po sebi umevno, da je vse skupno, da si delijo 

vse dobrine, da imajo skupno blagajno. Normalno je podpirati 
potrebe tistega, ki še ne proizvaja, ali tistega, ki tega ne zmore več. 

- V družini živijo skupaj ljudje vseh starosti. Naravno je živeti za 
drugega, ljubiti drug drugega. Tudi vzgoja je spontana. V družini 
kaznujejo in oproščajo samo v dobro človeka. 

- V družini je čut za pravičnost normalen, tako kol tudi to, da člani 
na sebi čutijo krivdo in sramoto drugega. Naravno je trpeli, žrtvo
vati se za drugega, nositi težo drug drugega. Solidarnost in zvestoba 
svoji družini sta sami po sebi umevni. 

- V družini je življenje drugega tako dragoceno kot lastno, včasih 
tudi dragocenejše od lastnega; skrbijo za zdravje vseh in si naložijo 
težo tistega, ki se ne počuti dobro. V njej se življenje naravno začne 
in konča, v njej so sprejeti, ljubljeni in zdravljeni prizadeli, starec 
in umirajoči bolnik. 

- V družini se člani oblačijo in hranijo glede na svoje potrebe. 
Dom ustvarjajo in urejajo skupaj, s sodelovanjem vseh. 

- V družini poučujejo in učijo vsi: vse prispeva k zorenju ljudi. 
Njeni člani imajo lahko različne kulturne vrednote, toda vsaka 
različnost postane bogastvo za vse. 

• V družini je medsebojni pogovor spontan; vsak je deležen vsega 
in deli vse. 

Prepričan sem, da če bi ti predlogi prodrli v naše družine, bi kmalu 
ozdravele in z njimi naša družba. 

Franc Kadunc 

ZIK MATIČNA KNJI ENICA 
parmova 9 
61270 L I T I J A 

ODPRTI NOVI 
PROSTORI LITIJSKE 
DAVČNE IZPOSTAVE 

V petek, 11. februarja 1994, smo slovesno odprli nove prostore Republiške uprave za javne prihodke 
IZPOSTAVA LITIJA, ki je dobila prostore v poslovno - stanovanjskem objektu na ulici Mire Pregljeve 
4. Objekt se drži občinske zgradbe, tako da občanom ne bodo preveč podaljšane poti za opravljanje 
upravnih zadev. 

Nove prostore je otvoril direktor Republiške uprave za javne 
prihodke gospod Ivan Roje, ki je v kratkem nagovoru poudaril, 
da se bodo z otvoritvijo novih prostorov bistveno izboljšali pogoji 
za delo v izpostavi in posodobilo delo, hkrali pa bodo boljši pogoji 
dela zahtevali tudi večjo angažiranost pri opravljanju funkcij 
davčnega kontrolnega organa. Selitev v nove prostore je tudi 
rezultat procesa centralizacije službe javnih prihodkov, ki se je 
začel 1.4. 1992 s sprejetjem zakona o davčni službi. Z zakonom 
o davčni službi je bila praktično opravljena prva faza centraliza
cije davčne službe v Sloveniji. Občinske uprave za družbene 
prihodke so postale izpostave Republiške uprave za javne prihod
ke, kar je poleg ostalega omogočilo, da se funkcija davčnega 
organa opravlja bolj neodvisno in usklajeno. 

Nadaljnji proces je predviden z ustanovitvijo nove davčne 
službe, ki bi nastala iz sedanje Republiške uprave za javne pri
hodke in dela Službe družbenega knjigovodstva. Namen ustano
vitve nove službe je uskladitev delovanja pri nadzoru izvajanja 
davčnih predpisov, enakopravno obravnavanje vseh vrst davčnih 

zavezancev ter ustrezno kadrovsko politiko zagotoviti tudi večjo 
učinkovitost službe. 

Zaželel nam je, da se bomo tako delavci izpostave, kot tudi 
občani v novih prostorih udobno počutili in otvoril nove prostore 
ter si jih skupaj s povabljenimi gosti tudi ogledal. 

Dostop do novih prostorov davčne izpostave je iz ulice Mire 
Pregljeve ter nato po stopnišču iz ploščadi pred Ljubljansko 
banko. 

Trenutno imamo zaradi pomanjkanja telefonskih linij na voljo 
le eno direktno linijo (telefon: 881-728). Do priključitve dodatnih 
telefonskih linij pa se še vedno lahko poslužujete tudi telefonske 
številke Občine Litija, telefon 881-211. 

Tudi v korist občanov je, da naše delo dobro opravljamo, zato 
jih vljudno prosimo, da upoštevajo uradne dneve in ure. Ob 
neuradnih dnevih pa bodo vhodna vrata zaklenjena, razen v 
nujnih primerih, ko boste s pritiskom na zvonec pred vhodom 
lahko vstopili. 

ZEDEVETIC 
PROSLAVA NA GEOSSU 

V nedeljo, 6. februarja, je bila v geometričnem središču 
Slovenije že devetič proslava ob slovenskem kulturnem praz
niku. Tokrat je bil slavnostni govornik Lev Kreft, podpred
sednik državnega zbora, kulturni program pa so oblikovali 
gledališka igralka Majda Grbac, Zagorski oktet in domači 
pevski zbor Lipa. Po svečanosti so se vsi udeleženci preselili 
v dvorano osnovne šole na Vačah, kjer so se pogovarjali o 
sodobnih problemih v kulturi, ogledali pa so si tudi razstavo 
štirinajstih slik udeležencev lanske likovne kolonije. 

Uradne ure so: 
ponedeljek od 7.30 d o l 1.00 ure 

od 12.00 do 15.00 ure 
sreda od 7.30 do 12.00 ure 

od 13.00 do 17.00 ure 
petek od7.30do 11.00 ure 

od 12.00 do 13.00 ure 

RUJP Izpostava Litija 

Gradivo za naslednjo številko G0 
zbiramo do 15. marca 1994. 

PUSTNO TRIDNEVJE V LITIJI 
i .....t............... nmam^<ma ^»fjussfv.« ^ ««.„ 

Po desetih letih "počitka" je letos znova oživel litijski karneval. Prireditve so se vrstile kar tri dni, od petka do nedelje. Več o tem homo poročali naslednjič. 



STRANKE SPOROČAJO 

Z e l e r f 
v v 

NARAVNE DEDIŠČINE 
JE VSE MANJ 

Litijska občina, nekoč vsa zelena, prepredena z bistrimi in žuborečimi 
potoki, z mnogimi mirnimi območji, s številnimi stoječimi vodami, ob 
katerih je stalno domovala pisana množica raznovrstne favne in flore, je 
večino teh naravnih lepot že izgubila. Ta naravna dediščina, ki jo sodoben 
človek vse bolj pogreša, je v večini primerov popolnoma spremenila svoj 
prvobitni izgled. Pozidava domala vseh površin je opravila svoje. S 
cestami so prepredene tudi tiste hoste in poljane, v katerih je še pred 
nedavnim bilo zelenje in ptičje petje ter tišina izključna značilnost. Danes 
avto in moped ropotata že vsepovsod. Močvirij oz. stoječih vod, ob 
katerih ima domovanje najž.lahtnejša flora in favna, domala ni več. 
Melioracije, ki so za naravo uničujoč poseg, so opravile svoje. Pohlep 
po pridobitvi novih kmetijskih površin ravno v najvrednejših naravnih 
območjih je prvobitnemu naravnemu okolju in ravnotežju naredil nepo
pravljivo škodo. Množice odpadkov ležijo vsepovsod po občini. Vsaka 
vas ima svoja odlagališča odpadkov, celo vsaka hiša si omisli odmeta
vanje odpadkov v naravno okolje. Največkrat pa je to ravno na izvirih 
potokov ali v grapah, po katerih potoki že tečejo. Potem se pa pojdimo 
turizem! Le kdo si bo ogledoval te naše "naravne" znamenitosti? Sedaj, 
ko smo (so) v obdobju ekoturizma, ki bo na osnovi raziskav tudi v 
prihodnje edina resna oblika turizma, ki lahko prinese kaj denarja, je 
vprašanje, če bomo tudi z našimi kulturnimi znamenitostmi še privlačni. 
Razen seveda za kakšen "ho-ruk" turizem z množicami, ki onesnažijo še 
tisto, kar je ostalo. 

Kaj pa, če (ko) vode ne bo? 
Z vodo še vedno ravnamo tako, kot da jo bo neskončno dolgo zadosti 

v neomejenih količinah in visoki kvaliteti. Pa ni tako. Že v kratkih 
dvajsetih letih seje pokazalo, kaj se z vodo dogaja. Kdo si danes še upa 
brez skrbi piti vodo iz potoka? Je še kje kakšen potok, ki bi vsaj sto metrov 
tekel neosnažen? Mar ljudi ne tarejo nenehne skrbi za vodo iz lokalnih 
vodovodov, ki so zaradi poseljenosti in odpadkov nenehno ogroženi? 
Mar ni iz leta v leto več ljudi, ki trpe zaradi pomanjkanja vode zaradi 
usihanja izvirov in podtalnice? Čedalje večkrat je treba vodo voziti s 
cisternami. Smo včasih (še pred npr. desetimi leti) pili klorirano vodo? 
Danes jo pije že skoraj polovica ljudi v občini. Zato bo skrb za dobro 

SLOVENSKI KRŠČANSKI DEMOKRATI 

S K D 

OBVESTILO 
Spoštovane občane ob

veščamo, da smo odprli 
poštni predal: 

Slovenski krščanski de
mokrati 

p.p. 13 
61275 Šmartno pri Liti j i 
Na ta naslov lahko pošlje

te vse vaše pripombe, pre
dloge, želje,... 

Obenem pa ponovno va
bimo k sodelovanju posa
meznike, kakor tudi skupine 
otrok, da sodelujejo na na
gradnem razpisu, ki je bil 
objavljen v prejšnji številki 
Glasila občanov. 

Zaključna prireditev bo v 
petek, 25. marca 1994 v kul
turnem domu v Šmartnem 
pri Li t i j i . 

OO S K D Litija 

IZJAVA 
V osnutku proračuna za leto 

1994 je predvideno realno 
zmanjšanje sredstev za Glasi
lo občanov. 

V pogovoru s posameznimi 
občani so le-ti izrazili zado
voljstvo z Glasilom občanov 
in izrazili željo po izboljšanju 
oblikovanja. Strinjali pa se ni
so z zmanjševanjem Glasila 
občanov, na kar bi zmanjšan
je sredstev gotovo vplivalo. 

Slovenski krščanski demo
krati podpiramo mnenje 
občanov in obenem poziva
mo poslance, da prisluhnejo 
občanom in njihovemu 
mnenju. 

OO S K D Litija 

IZJAVA 
Izjavljam, da nisem nikoli prejemal štipendije od nikogar, še najmanj pa 

od UDBE. Na fakulteti sem si celo večji del šolnine plačeval sam, kar si je 
malokdo. Počaščen sem, da tako visoko cenite kakovost mojih dopisov. Od 
številnih občanov sem bil opozorjen, da nekatere osebe širijo o meni, moji 
družini in sorodnikih, laži, predvsem v času volitev. Ne bom odgovarjal in 
se spuščal v polemiko. Kot mi je znano, občanov to ne zanima. Zanimajo pa 
jih, kdaj in kolikšne bodo plače, kdo je ali bo lastnik njihovih podjetij, kdaj 
bo cesta asfaltirana, kdaj bodo lahko vplačali in dobili telefonski priključek, 
vodo... in kdaj se bodo zmanjšali davki. 

Predsednik OO SKD Litija 
Hostnik Martin 

pitno vodo v bodoče morala biti ena izmed prioritetnih nalog v sedanji 
in bodčih občinah na tem območju. To pa pomeni predvsem: omejevanje 
poseljevanja in pozidave, prenehanje "gradnje" novih in povsem nepo
trebnih cest (edino sprejemljivo in pametno je ureditev - modernizacija 
obstoječih!), prenehanje odmetavanja odpadkov vsepovsod z izgradnjo 
občinskih ali regionalnih urejenih in varnih ter nadzorovanih odlagališč, 
sočasno planiranje poselitve in izrabe prostora z razpoložljivimi količina
mi dobre pitne vode, prenehanje rabe pitne vode! za tehnološke namene 
v podjetjih, popolno zavarovanje obstoječih in rezervnih vodnih virov in 
postavitev stalnega nadzora na vseh obstoječih vodovodih, ki pa jih je 
preveč in bi morali delati na tem, da jih povezujemo in nadzorujemo ter 
vzdržujemo z enega mesta z vso moderno tehnologijo, kar bi bilo ceneje 
in bolj varno. 

Pri združevanju na sredini nič novega 
Procesi združevanja Zelenih - ESS, SSS, DS in LDS še naprej potekajo 

in še največ informacij o tem lahko dobijo ljudje, ki jih ta tematika 
zanima, v dnevnem časopisju in drugih medijih. Glede sodelovanja 
Zelenih - Ekološke socialne stranke v teh procesih pa velja načelo, daje 
pri tem treba obvezno ohraniti osnovno zeleno usmeritev in da bodo to 
usmeritev kot eno izmed temeljnih izhodišč za delo pač morale sprejeti 
tudi druge stranke. 

Zeleni - ESS Litija 
(M. Brilej - predsednik) 

S O C I A L D E M O K R A T S K A 
S T R A N K A 

S L O V E N I J E 

IZ ŽIVLJENJA IN 

DELA SDSS V LITIJI 
Janez Janša na obisku v Litiji 

IZREDNI OBČNI ZBOR 
ŽENSKE ZVEZE 

V soboto, 12. februarja, so se v Litiji zbrale predstavnice Ženske zveze iz 
podružnic SLS širom Slovenije na svojem izrednem občnem zboru. Zbora se je 
udeležil tudi predsednik SLS g. Marjan Podobnik z družino, ki je ženskam 
svetoval, naj stopijo na pot politike in s tem prispevajo svoj neprecenljiv delež k 
jutrišnji Sloveniji. 

Občnemu zboru sta prisostvovali tudi poslanki SLS v Državnem zboru ga. 
Mihaela Ix>gar in Metka Kamcr-Lukač. 

Pestro razpravo o programu so zaključile v svojem problemskem videnju 
Slovenije in včlanjevanju Slovenije v Evropsko unijo. 

Med ostalimi programskimi zaključki so pomembni poudarki: 
1. Ženska zveza skrbi za enakopravno vključevanje žensk v javnem življenju. 
2. Storile bodo vse, da se sprejme podaljšani porodniški dopust iz 1 - 3 leta, ki 

pa naj bi bil dan ženskam na razpolago. 
3. Pripravljajo pismeni projekt ob letu družine, zraven tega pa se zavzemajo za 

izvirnost praznovanja dneva žena kot mednarodnega praznika. 
4. Večji poudarek pri svojem delu bodo namenile k enakopravnejšemu in 

pravičnejšemu oblikovanju pokojnin in invalidske zakonodaje. 
5. Letošnje leto bodo izkoristile za izobraževanje in enakopravno sodelovanje 

na lokalnih volitvah v okviru SLS. 
Izvolile so novo vodstvo, ki ga vodi ga. Katarina O. Smrkolj iz Trojan. 
Po zaključku izrednega občnega zbora so bili vsi prisotni povabljeni na družab

no srečanje v Bistro "Valvasor" KGZ Litija. 
Predsednik SLS 

podružnica Litija 
Franci Rokavec 

VABILO 
Vabimo vas na okroglo mizo o problematiki lastninjenja in 

denacionalizacije, ki bo v petek, 4. marca 1994 ob 18.00 
v sejni sobi skupščine občine Litija. 

Gost bo Izidor Rejc - poslanec v DZ in predsednik komisije 
za spremljanje lastninskega preoblikovanja v DZ 

OO S KD Lit i -

Podružnica SLS Litija 
- D E L A V S K A Z V E Z A 

organizira 
JAVNO TRIBUNO 

na temo 

LASTNINJENJE PODJETIJ, 
DELAVSKE PRAVICE 

ki bo v petek, 4. 03. 1994 ob 18. uri v veliki sejni dvorani 
SO Litija. 

Gostja tribune bo ga. M E T K A KARNER-LUKAČ, poslan
ka SLS v Državnem zboru in predsednica D E L A V S K E Z V E 
ZE pri SLS. 

Predstavljeno bo lastninjenje L E K - a in ustanovitev prave
ga delavskega sindikata. 

Spoštovane občanke in občani, na javni tribuni boste lahko 
zastavili vprašanja o problemih lastninjenja, soupravljanja in 
delovanja sindikata v vašem podjetju. 

V L J U D N O VABLJENI! 

V četrtek, 27. januarja 1994, je bil v Litiji na obisku predsednik SDSS, 
g. Janez Janša s člani Strokovnega sveta stranke. Le-ti so imeli tudi svojo 
redno sejo v sejni sobi IS občine Litija. Ob 16.30 pa so se pridružili skupni 
"okrogli mizi" stranke v Litiji . 

Obisk g. Janše je bil namenjen v prvi vrsti članom in simpatizerjem 
SDSS v Litiji ter gostom iz drugih strank. Udeležba je bila izjemno 
velika, saj je moralo kar nekaj udeležencev celo stati v veliki sejni dvorani 
občinske skupščine. 

V uri in pol trajajočem pogovoru z uvodnim pregledom pomembnejših 
političnih dogajanj v Evropi in Sloveniji je g. predsednik izvrstno v 
njemu značilnem domačem slogu orisal: 

- Politične reforme v Evropi v zadnjih petih letih s poudarkom na 
procesu osamosvajanja v Sloveniji 

- Odliv domačega kapitala v tujini 
- Lokalno samoupravo v primerjavi z nekaterimi sosednjimi deželami 

- Povezovanje strank v Sloveniji. 
Problemsko in kritično prikazana uvodna razprava g. Janše je podbu-

dila udeležence k živahnemu pogovoru. Vprašanja, ki so jih naslavljali 
predsedniku, so bila konkretna, včasih tudi malce polemična, a vendar 
na dostojni kulturni ravni. Eno izmed vprašanj je izzvalo tudi spontan 
aplavz udeležencev "okrogle mize". 

Ob zaključku srečanja je Občinski odbor SDSS Litija podaril v zahvalo 
in spomin g. Janši relief Vaške situle, delo g. Janka Baumkircherja. 

Poseben dogodek je bilo tudi sporno srečanje v malem nogometu med 
ekipo SDSS, ki jo je vodil g. Janša in ekipo Litije. Tekmo so odigrali v 
športni dvorani z rezultatom 9:4 za gostujočo ekipo. Pohvaliti velja obe 
ekipi za borbeno in športno igro pred številnimi gledalci. 

V imenu Občinskega odbora SDSS Litija se zahvaljujemo Izvršnemu 
svetu občine Litija za vsestransko pomoč, kakor tudi Komunalno-stano-
vanjskemu podjetju za organizacijo nogometne tekme. Hvala tudi vsem 
članom stranke, ki so pomagali, da je srečanje, v zadovoljstvo vseh, 
uspelo. 

Pripravljalni odbor SDSS Litija 

SLS IN NOVE OBČINE 
Slovenska ljudska stranka podružnica Litija je na podlagi novega zakona o 

lokalni samoupravi oblikovala stališča o oblikovanju občin 
1. Občane je treba celovito seznaniti z bistvom nove lokalne samouprave. 
2. SLS podružnica Litija podpira vse pobude za oblikovanje območij novih 

občin, ki so prišle od občanov (Šmartno, Dole, Jevnica - Kresnice, Gabrovka 
in Štanga - Štangarske Poljane). 

3. V tem kontekstu bo podružnica SLS Litija posvetila glavno pozornost 
na občnih zborih krajevnih podružnic temeljiti seznanitvi z reformo lokalne 
samouprave. Na te zbore ste vsi občani in občanke še posebno vabljeni. 

4. SLS podružnica Litija meni, da je primerno, da se občani na področju, 
ki jih povezujejo skupne naloge in problemi, zgodovinske povezave, pošta, 
katastrska občina, fara, šola, požarna varnost ipd...., če je interes, organizirajo 
v novo občino in če ugotovijo, da bodo v določeni skupnosti laže uresničevali 
svoje potrebe v lokalni samoupravi. 

5. SLS podružnica Litija meni, da mora premoženje, kije bilo zgrajeno s 
samoprispevkom, ostati last vaških skupnosti, oziroma krajevnih skupnosti 
ali mestnih četrti. V skladu s tem pa je potrebno že od vsega začetka delati v 
smislu zainteresiranosti občanov za novo občino. 

6. SLS podružnica Litija poziva, da si na novo oblikovane občine med seboj 
ne bi delale meja, ampak bi stremele k čimboljšemu medsebojnemu povezo
vanju in sodelovanju. 

7. SLS podružnica Litija meni, da mora biti zagotovljeno avtonomno 
odločanje občanov o ustanovitvi novih občin. 

8. SLS podružnica Litija meni, da je treba že od začetka projekta novih 
občin spoštovati finančno racionalnost glede števila zaposlenih v bodočih 
občinskih upravah. 

9. SLS podružnica Litija predlaga, naj bi se nove občine na nivoju regije 
povezovale, da bodo lahko usklajeno in učinkovito zoperstavljale politiki 
proti slovenskemu podeželju, ki jo vodi naša država. 

UO podružnice SLS Litija 



AKTUALNO 

KAKO SI PREDSTAVLJAMO NOVO OBČINO? 
S sprejetjem Zakona o lokalni samoupravi se je začel proces nastajanja novih občin in obenem tudi 

odmiranja starih. Govori in piše se predvsem o razbijanju obstoječih občin (ob tem ne manjka nostalgije), 
mnogo manj pa se piše in govori o oblikovanju novih po meri človeka. Ker sodimo v isti kulturni prostor 
kot Avstrija, sem želel spoznatim, kako "živi in dela" njihova manjša podeželska ali mestna občina. Vrata 
občinske hiše so nam prijazno odprli v Pliberku na avstrijskem Koroškem. 

Naj nanizam nekaj izkušenj finansira država inje namen- ske, kombinirane. Podeželski 
plibrškega podžupana in 
občinskega tajnika: 

Ljudje naj se odločijo za 
občino tako, kakor čutijo. Ta 
"čutijo" pa je kompleks ele
mentov, ki j ih je potrebno 
skrbno pretehtati. Pomembna 
je tradicija in gravitacija do
ločenega območja. To so me
je katastrske občine, ki ob
močje zaokrožujejo in poeno
stavljajo pregled nad davki na 
zemljišča. Velika tradicija v 
prostoru in ljudeh so meje fa
re. Navedeni elementi obliku
jejo socialno povezanost lju
di. Dobro je, da je v občini 
dobra tovarna, razvita obrt, 
šola, trgovina, dobra zaposle
nost, organizirana požarna 
varnost, itd. K o je odločitev 
sprejemljiva, se je potrebno 
organizirati za njeno "racio
nalno" vodenje. Glavnino 
funkcioniranja občine finan
sira država. Obstojata dva 
proračuna: redni, k i ga s 40% 

jen nemotenemu delovanju 
občine. V njem ima občina 
tudi svoje izvirne dohodke, 
kot so npr.: davek od plač, 
pijač, zemljišč, hiše, vodari-
na, kanalščina, odvoz smeti, 
stanarine, itd. Izredni pro
račun je namenjen napredku 
občine kot npr.: izgradnja 
cest, mostov, vodovodov, 
čistilnih naprav, itd. ali pa nji
hovi rekonstrukciji. Te 
stroške država krije v višini 
cca 70%, občina do 25% in 
uporabniki ostalo. Oba pro
računa temeljito pregleda in 
odobri država na nivoju 
dežele. Potem, ko se ljudje 
odločijo za oblikovanje obči
ne, ima država velik interes za 
njeno uspešno delovanje, kar 
je izraženo s tem, da j i je pri
pravljena pomagati tako, da j i 
vodi posle, dokler se ne osa
mosvoji. Koroška ima npr. pri 
500.000 prebivalcih 131 
občin, ki so mestne, podcžel-

deli se često od mestnih odce
pijo, ker smatrajo, da mesta 
podeželje izkoriščajo. Voden
je občine je organizirano v 
obliki referatov, ki j ih vodijo 
svetniki s svojimi odbori. 
Svetniki so politični funkcio
narji in niso zaposleni, lahko 
pa dobivajo za svoje delo na
grade. Drugi del kadra so 
občinski nameščenci, katerih 
zasedba je tudi često strankar
sko obarvana. 

Katere težave se kažejo pri 
nas v procesu oblikovanja 
občin? 

1. država se toliko ukvarja s 
postopki preoblikovanja, da 
ne najde smisla za kvalitete v 
novi vsebini 

2. prekinjena kontinuiteta 
za nekaj desetletij v razvoju 
občine po evropskih stand
ardih 

3. spremenjena sestava pre
bivalstva v mestih in na po
deželju 

4. neorienliran gospodarski 
prostor 

5. usedlina organizacije 
krajevnih skupnosti z vod
stvi, ki ob urejanju komunal
nih pogojev nimajo vizij raz
voja. 

Oporne točke bi se dalo do
biti pri najstarejših krajanih, 
ki imajo še spomin in iz
kušnje z občinami pred dese
tletji. Iz časov prejšnjih občin 
še vedno delujejo gasilska 
društva, šole, knjižnice, kul
turna društva in zlasti fare. Pri 
teh je običajno na voljo do
volj dobre dokumentacije, ki 
bi jo veljalo pregledati. Ovira 
so tudi zakonska določila o 
lokalni samoupravi, k i se j ih 
da tolmačiti tako, da nobeno 
območje nima pogojev. Kar 
občina ne bo mogla za svoje 
ljudi storiti sama, se bo pač 
povezala s sosedi, kar je seve
da ena bistvenih kvalitet na
stajanja novih občin. 

Pavel Smolej 

GOTOVO JE, 
DA DALEČ NI VEČ DAN, 

ko bomo dobili potrebna dovoljenja za povečanje litijskega skupnegaduhovnega doma. V Litiji prebiva 
cca 7.000 ljudi. Res niso vsi kristjani, vseeno pa postaja litijska cerkev občutno premajhna. V takšni 
velikosti, kot je sedaj, je bila že leta 1614. Janez V. Valvazor jo v svoji knjigi Slava Vojvodine Kranjske 
omenja, da je imela pet oltarjev. Zdaj je splošna želja krajanov, da bi imeli čim lepše in dovolj veliko 
svetišče za več stoletij. 

Veren človek se vedno veseli, 
da pripada skupnosti, ki ima 
svojo duhovno zgradbo dostoj
no tudi prostorninsko urjeno. 

Kakšna bo hiša božja v Litiji? 
Na to vprašanje nam bodo 

dali pravilni odgovor: 
arhitekt, nadškofija s spome

niškim varstvom, Občina Litija 
pa s tistimi osebnostmi in stro
kovnjaki, ki so za gradnjo in 
urejanje prostora in okolja od
govorni ter gradbeni cerkveni 
odbor. Občina zagotavlja, da 
nam ne bo delala ovir. 

Naša zadnja naloga je, da ob
vestimo in prosimo dobrotnike 
vseh vrst, da bi sedanji majhni 
in revni župnijski cerkvi poklo
nili svoje prihranke. Velikim in 
malim darovalcem bomo zago
tovili olajšave pri davkih za 
cerkvi poklonjeni denar. 

Za vsak kraj je pomembno, 
kakšno cerkev ima. Tujec in 
domačin si jo vedno rada ogle-
data. Cerkev pa ima pomem
bno vlogo tudi pri vzgojnem in 
kulturnem življenju krajanov. 

Torej - ne samo zunanjost, 
tudi duhovno bogastvo Cerkve 
nas navdušuje, da nekaj žrtvu
jemo za cerkev v Litiji. Vse 
okrog vladata hrup in ropot, v 
cerkvi pa nas sveti mir opozar
ja, da tu živi Bog med nami. 
Oltar nam predstavlja pogrnje
no mizo za Jezusovo zadnjo 

večerjo. Še več! Tuje Kalvari
ja, na kateri izgoreva božja lju
bezen za nas. Ko bomo šli mi
mo nje ali v njo, se bomo spom
nili, da tu za nas umira Jezus in 
prosi nebeškega Očeta: Oče 
odpusti jim in... otročiči moji, 
ljubite drug drugega. 

V cerkvi je središčna točka 
oltar. Tudi naš osebni dar bo 
krasil Jezusovo daritev. Oltar 
najlepši, je srca oltar (Simon 
Gregorčič). Tu bodo naši rodo
vi izžarevali svoje prošnje Bo
gu, prosili Boga odpuščanja in 
iskali spravo med seboj, gojili 
upanje, da bomo srečno živeli 
v večnosti, kljub bojem in 
težavam, kijih imamo na zem
lji. Čimlepše bo novo okolje, 
tem lepše bo sodelovanje med 
Bogom in nami. 

Morda bo kdo od dosedanjih 
Vaših otrok v povečani cerkvi 
daroval Bogu v čast in v zahva
lo ljudem svojo prvo daritev. 

V času 300 let je bila v Litiji 
ena sama nova maša. Povečana 
cerkev bo tudi primeren kultur
ni prostor za kulturno-verske 
prireditve. 

Iz navedenih razlogov upra
vičeno pričakujemo podporo 
širšega kroga prebivalcev me
sta Litije. K A K O R SMO VSI 
GRADILI OBČINO, D V E 
ŠOLI, ZDRAVSTVENI 
D O M , N O V O ŠPORTNO 

D V O R A N O IN ŠE K A J , TA
K O N A J BI Z D A J VSI - BREZ 
H U D E VOLJE - ZGRADILI 
DOSTOJEN K U L T U R N O -
V E R S K I OBJEKT. 

C E R K E V JE Z A GRADNJO 
STANOVANJ N A R O Z M A 
N O V E M T R G U O G R O M N O 
PRISPEVALA S T E M , D A J E 
OBČINI in S T E M V A M DA
R O V A L A NAJVEČ, K A R JE 
I M E L A : 5.000 m2 zemlje. N i 
smo delali hrupa, ker smo ve
deli, D A M O R A J O LJUDJE 
Z A SREČNO DRUŽINSKO 
ŽIVLJENJE IMETI STREHO 
N A D G L A V O . 

Da bo programirano delo ste
klo brez zastojev, si moramo 
takoj zagotoviti potrebna de
narna sredstva. 

ZATO SE S PRISRČNO 
PROŠNJO OBRAČAMO N A 
V S E OBČANE, POSEBNO 
NATISTE, KI VAS JE SREČA 
O B D A R I L A , D A K A J IMA
TE: D A R U J T E SVOJE PRI
H R A N K E za nujno potrebno 
povečavo litijske cerkve. 

Zaenkrat imamo žiro račun 
pri Ljubljanski banki, izposta
va v Litiji. Naša številka je: 

50100-620-133-05/102311 
0-4884/29 

Če boste to obvestilo z vesel
jem sprejeli in v upanju, da bo
ste ponosni na razširitev me
stne središčne cerkve v celotni 

Občini Litija, Vas bi radi oseb
no obiskali in se Vam pripo
ročili za miselno in materialno 
pomoč. 

S cerkvenim gradbenim od
borom 

Vas pozdravljamo in se Vam 
priporočamo! 

Za odbor: 
Masnik Anton, 

dekan 

PAPIRNA GALANTERIJA 
STISKOM 

JOVANOVIČ ACO 
Valavazor]«v trg 9a 

61270 Litija 
tal: (061) 883-843 

SPOŠTOVANI! 
Obveščamo cenjene stranke, 
danas od 18.2.1994lahko 

pokličete na 
NOVO 

tel. š t 883-843. 

NOVI 
TELEFONSKI 
PRIKLJUČKI 

Nova telefonska centrala v Litiji bo vključena 
18.2.1994. Istega dne bo spremenjenih cca 250 
številk naročnikom, ki imajo nadpovprečno po
rabo tarifnih impulzov (velik promet) zaradi 
razbremenitve starega dela telefonske centrale. 
Vsi, ki jim bo spremenjena klicna telefonska 
številka, so bili že pismeno obveščeni. 

Takoj po vključitvi nove centrale bomo pričeli z 
vključevanjem na obstoječe prosto omrežje na naslovih, ki 
so razvidni iz priloge. V mesecu marcu bomo začeli z 
vključevanjem poslovnih telefonov na ožjem območju Litije. 

V prvi polovici letošnjega leta bo rešeno cca 50% vseh 
vloženih zahtev za telefonske priključke, ostali prosilci pa 
bodo dobili telefonski priključek po zgraditvi krajevnega 
kabelskega omrežja, ki je predvideno še v letošnjem letu. 

Račune za zgraditev bodo naročniki prejeli po vključitvi 
telefona, in sicer velja cena na dan vključitve po veljavnem 
ceniku. Trenutno znaša 61.166,00 SIT, za preselitev pa 
13.373,00 SIT. V kolikor so naročniki oddaljeni več kot 200 
metrov od razvodišča pa se zaračuna še po 219,50 SIT za vsak 
meter nad 200 metrov. K cenam za zgraditev in preselitev se 
zaračuna še 3% prometni davek. 

Pripravil: 
Vincenc Plcško 

SPISEK INDIVIDUALNIH VLOG KJER 
JE PRIKLJUČITEVTELEFONA MOŽNA 
- UPOŠTEVANE BODO VSE VLOGE 

BLOKI: Brodarska 5, 8, 10, 12, 14, 16; C. kom. 
Staneta 9, 11, 15, 16, 17, 18; Luke Svetca 1, 3, 5; 
Maistrova 1; Mire Pregljeve 4; Prvomajska 2, 3, 4; 
Trg na stavbah 4, 5, 6, 7, 8, 9, 10, 11, 12, 13; Ul. 
Solidarnosti 1, 2, 3, 4, 5 - skupaj 305 telefonskih 
priključkov. 

SPISEK ULIC, KJER JE MOŽNA 
REŠITEV VSEH VLOG, KI SO VLOŽENE 
DO 26.01.1994 

Badjurova, Bevkova, C D . Kvedra, Grbinska - vse 
razen 25, 29, 31, 37, 39, 39a, Kidričeva, Marokova, 
Na Dobravi, Na gričku, Parmova, Partizanska pot, 
Praprešče, Prečna, Predilniška, Prisojna, Prvomaj
ska, Topilniška, Ul. 25. maja, Ul. B. Poglajen, Ul. 
Luke Svetca - skupaj 145 telefonskih priključkov. 

SPISEK BLOKOV, KJER NI MOŽNA 
PRIKLJUČITEV TELEFONSKIH PRI
KLJUČKOV 

C. kom. Staneta 1,3, 5, 7, 10,12,14; Maistrova 2, 
4, 6,8,10,12,14,16; Trg na stavbah 1,2, 3,14,15 

DR. BERTA JEREB NA VAČAH 
V četrtek (03.02.1994) zve

čer je na Vačah članicam Akti
va kmečkih žena predavala 
upokojena zdravnica onkolo-
gije in predsednica Upokojen
ske zveze pri Slovenski ljudski 
stranki Berta Jereb (na sliki) o 
boleznih današnjega časa. Po 
predavanju je udeleženkam 
odgovorila na vsa vprašanja, ki 
so j i bila postavljena. Preda
vanja se je udeležilo 30 članic. 

Tekst in slika: 
Karolina Šušteršič 



PISMA BRALCEV 
NADALJEVANJE K 
ODPRTEMU PISMU 

PREDSEDNIKU 
OO SKD LITIJA 

Tine, oprosti, ni vse na
menjeno Tebi, moje pisanje 
so sprošili le Tvoji članki in 
zato sem naslovila' nate. 
Razmišljajmo pa skupaj. 

Pravkar vidimo na TV 
stavke nemških kovinarjev, v 
Italiji se je zamenjalo največ 
vlad, v Ameriki je največ 
umorov in ločitev, v Braziliji 
je največ davkov, v Indiji 
najmanj avtomobilov, v Švi
ci največ samomorov, kje so 
torej ljudje najbolj srečni? 
Občutek imam, da so v se
danjem sistemu delavci še 
manj zaščiteni, kot so bili 
prej. Na žalost je bilo vedno 
tako, kdor pride na oblast, bi 
rad imel največjo mošnjo. 
Tako je bilo v fevdalizmu, 
kapitalizmu, komunizmu in 
bo verjetno tudi sedaj (samo 
pomislite na visoke poslan
ske plače in njihovo kratko 
delovno dobo). 

V življenju ni dobro, če duh 
zmaga nad razumom. Veli
kokrat se dogajajo 
množične tragedije. Lani so 
ljudje v Rusiji množično de
lali samomore, ker je njiho
va vera napovedala konec 
sveta. Pred nekaj leti smo 
brali o verski sekti v Ameri
ki, ki je najprej zastrupila 
čez 900 svojih otrok in nato 
še sebe pod vodstvom svoje
ga preroka. 

Kako bo s to novo vero v 
Grosupljem Sei Baba, to je 
blizu nas in večina Šmar-
čanov želi pod Grosuplje? 
In prav mladi zgubijo naj
večkrat razum in se z dušo in 
srcem zapišejo kaki sekti. 
Ameriški psihologi pravijo, 
da so take sekte tako nevar
no družbeno zlo kot aids.in 
droge. 

V življenju se vedno česa 
novega naučiš in vedno ga je 
treba kritično opazovati. Ve
liko ljudi poznam v dušo in 
ne morem reči: najslabši so 
komunisti ali najboljši so 
verniki. Povsod so dobri in 
slabi. Tudi v komunizmu 
smo lepo vzgajali otroke. Iz 
srca želim, da bi bila mlada 
generacija srečna, da bi 
živeli v miru! 

In da bi že prenehali s to 
udbomafijo in kleromafijo! 
Lepo bi bilo že to, da bi se 
vsi ljudje pozdravljali med 
seboj. Meni ni težko pozdra
viti delavca, ki pometa cesto 

ali zidarja iz BiH, ki ves dan 
zida v dežju in blatu. Spoštu
jem vsako delo in tako sem 
učila svoje in druge otroke. 
Drug drugemu smo potreb
ni, kmet delavcu, delavec 
kmetu. Kdor visoko nosi gla
vo, od človeka pa pogleda 
stran, kaže samo s\>ojo nizko 
srčno kulturo. Tudi takih je 
nekaj v Šmartnem, veliko pa 
je prijaznih. 

Svet stoji na vas, mladih, 
zato bodite prijatelji, s pre
teklostjo niste obremenjeni, 
ne razpihujte sovraštva! Vsi 
Slovenci, mlajši in starejši, 
bi morali z ljubeznijo v srcu 
začeti ustvarjati srečno Slo
venijo, srečno za naše otro
ke, za naše vnuke in tudi za 
upokojence! Za vse! Miru si 
želimo vsi! 

Zame torej ni važno, katere 
vere in stranke je človek, biti 
mora iskren, pošten, dela
ven in imeti mora lep odnos 
do sočloveka. Spoštujem tu
di vso umetnost, kije nastala 
v času krščanske ali drugih 
ver: arhitekturo, glasbo, sli
karsko, književnost. Z žup
nikom Kaduncem iz Šmar
tno se lepo razumeva in se 
tudi pogovarjava o vzgoji 
mladine. 

Veliki nemški fizik, 
odločen nasprotnik naciz
ma, A.Einstein je zaklical: 
"Dragi poznejši svet! Ce ne 
boš boljši, pametnejši in 
pravičnejši, kot smo bili mi, 
naj te hudič vazme!" Upam, 
da vas ne bo vzel, ker boste 
pametnejši. 

Hvala mami, ker mije po
darila tako čudovito srce, da 
ne morem nikogar sovražiti, 
vsakemu bi rada samo po
magala. 

Zato bova ostala prijatelja 
tudi midva, Tine; Tebe tako 
uči vera, mene pa srce. 

Velja? 
Albinca Tomažič 

PISMO 
PREDSEDNIKU 00 

SKD LITIJA? 

Pisma predsedniku OO 
SKD Litija g. Martinu Ho-
stniku, ki ga je napisala ga. 
Albinca Tomažič, smo se v 
našem občinskem odboru 
razveselili, po drugi strani 
pa nas njegova vsebina 
skrbi. 

Veseli smo zato, ker se je 
ga. Albinca odzvala na jav
no delovanje naše stranke v 
javnosti in zbrala toliko po
guma in povedala, kaj misli. 
V nasprotju z nekaterimi 

njenimi somišljeniki, ki svo
jega mnenja nočejo (se mor
da bojijo?) javno povedati 
in se rajši poslužujejo 
načina "preverjenih infor
macij" iz ust do ust. To da
nes, v času svobodnega dia
loga, svobode tiska in 
izražanja mnenj, nikakor ni 
več razumljivo. Le-to pa po
gojuje, da se mnenja obliku
jejo (samo) v odprtem dialo
gu, ne pa potuhnjeno, v ozke 
skupine ljudi zaprtem komu
niciranju ali celo v nekakšni 
privatni cenzuri, ko kak 
urednik v "svojem" časopi
su iz objave umakne članek, 
ki mu ni po volji ali mu tako 
diktira "nadrejeni". 

Zaskrbljujoče pa je to, ka
ko ga. Albinca sporoča svoje 
mnenje oziroma obto
žbe.Vse skupaj opravi, ne da 
bi sploh poskusila svoje na
vedbe argumentirati... Kot 
da je nekaj splošnih fraz o 
morali, inkviziciji, dobroti... 
že nekakšen argument za vse 
to, kar v pismu navaja. 

Ne samo, da ji ni potrebna 
avtoriteta argumenta, saj 
svojih trditev sploh ne po
skuša razumno utemeljiti, 
pač pa za posamezne trdifte 
nima nikjer zakaj, nič na
tančno kje. 

Ker so v pismu neresnične 
navedbe na račun predsed
nika OO SKD Litija - g. 
Martina Hostnika, pričaku
jemo, da jih bo ga. Albinca 
Tomažič argumentirala -
dokazala ali pa se za nere
snice javno opravičila. 

S spoštovanjem! 
Slovenski 

krščanski demokrati 
občinski odbor Litija 

ODGOVORNA 
ČLANEK 

(PREDSEDNIKU 
SLOVENSKE 

LJUDSKE 
STRANKE) 

Gospod Golouh, kljub va
šemu zavajajočemu pismu, 
ki je večkrat preseglo nor
malen kulturen dialog, se 
vam zahvaljujem zanj, saj 
bodo občani s tem mogoče 
bolj objektivno informirani 
o tem problemu. 

Pa pojdimo kar od začet
ka: 
Res je, da se nisem in se 
nikoli ne bom strinjal s ceno 
vode, ki je v Litiji 19,10 sit 
za m , na Polšniku 40 sit, na 
Vačah pa 50 sit za m . (Po
dobna cena je tudi v ostalih 
podeželskih KS), iz prepro

stega dejstva, da mora biti 
voda enako dostopna tudi 
cenovno ali občanu na Do-
lah ali v Litiji, kar je tudi 
načelo SLS kot ljudske 
stranke. Da sem se zavzemal 
za višjo ceno vode, pa je 
vzrok v tem, da je negospo
darno ravnanje delavskega 
sveta komunalno stanovan
jskega podjetja Litija v letu 
1991, ki kljub precejšnji in
flaciji, kar 8 mesecev ni pre
dlagalo IS SO Litija po
višanje cen vode, nakar je 
konec tega leta prišel s pre
dlogom o 80% povišanju ce
ne vode, ki pa zaradi že ta
kratne uveljavljene pristoj
nosti slovenske vlade na tem 
področju ni bila sprejeta in 
Litija je še vedno na dnu ce
nika vode v Sloveniji. 

Posledica tega je izguba 
KSP Litija na vodovodu že 
drugo leto in to ne majhna. 
Pa veste, gospod Golouh, ne 
privoščim nobenemu slabo, 
ampak poglejte, za sanacijo 
litijskega vodovoda je bilo 
zaradi teh dejstev potrebno 
pridobiti kreditna sredstva, 
ki bodo sigurno obremenila 
občane, če ne drugače pa s 
počasnejšimi investicijami 
na drugih področjih, zato 
sem mnenja, da morajo biti 
cene komunalnih storitev 
normalne (ne previsoke ne 
prenizke), ki pa bodo 
upoštevale socialni cenzus, 
20% popust za vse socialno 
ogrožene občane, kar smo 
kot Ljudska stranka objavili 
v junijski številki Glasila 
občanov. 

Veste, tudi večino ostalih 
vodovodov je zgrajenih s 
sredstvi samoprispevkov 
krajanov, za mene pa je ure
ditev vodovodne infrastruk
ture najpomembnejša nalo
ga v Sloveniji, zato bi to mo
ral biti temeljni projekt 
občine Litija oz. novih občin 
predvsem pa države Slove
nije. In tu lahko pričakujete 
mojo pomoč, kar bo seveda 
v moji moči, še posebno ob 
spoznanju, da ima naša 
kmetija v Zg.Jevnici svoj la
sten vodovod in vem, ko
likšna je vrednost vode in 
tudi kolikšen je strošek 
vzdrževanja. 

Gospod Golouh, me je pa 
prizadelo vaše povezovanje 
cene vode s sušo v letu 1992 
in 1993. Saj vam odkrito po
vem, da sem se sam in SLS 
od vsega začetka prizadeva
li za subvencioniranje pre

voza vode. Voda pa se ni vo
zila v odročne predele samo 
iz litijskega vodovoda, am
pak povsod od tam, kjer je 
bila v vodovodnih sistemih 
še v zalogi. Res, da voda v 
Litiji ni najkvalitetnejša, 
ampak so tu vsaj na voljo 
sredstva za analiziranje vo
de, v marsikaterem krajev
nem vodovodu pa še teh 
sredstev ni. Zato bi bila nuja 
države, da začne bolj skrbeti 
za podeželje, predvsem z 
vlaganjem v infrastrukturo, 
namesto, da meče denar v 
razne sanacije bank in jav
nega dolga, kije brezno brez 
dna in legaliziranje gospo
darskega kriminala. 

Sicer pa je že iz pisem v 
zadnjem Glasilu občanov, 
začutiti predvolilno mrzlico 
in nič me ne bo presenetilo, 
če se bo v prihodnje na teh 
straneh znašlo ša kakšno pi
smo s pretvarjanjem dejstev 
v laž. 

Gospod Golouh, bist\>o re
ka "Slava Bogu na višavah 
in mir ljudem na zemlji", je 
v tem, da prinaša RESNI
CO. Škoda je le v tem, da se 
ta pri nas ne izpolnjuje v vsej 
svoji izvirnosti. 

Lep pozdrav! 
Franci Rokavec 

CERTIFIKAT 

V litijskem Občanu sem 
21.1.1994 prebral članek 
Slovenskih krščanskih de
mokratov v rubriki Stranke 
sporočajo in pod naslovom 
ŠE NEKAJ O LASTNIN
SKIH CERTIFIKATIH ter s 
podpisom OO SKD Litija. V 
"pomoč" nam državljanom 
"prilagajo" devet "pomem
bnih" točk pri "vnovčevan-
ju" lastninskih certifikatov. 
Vseh devet točk zelo "učno" 
govori ne o vnovčenju, am
pak o zamenjavi enega pa
pirja (certifikata) za druge
ga (delnico). Nekako tako in 
v takem stilu kot če bi po
slušal Peterleta ali Drnov
ška ali kateregakoli našega 
politika, ki zelo veliko, po
časi in pomembno govore, 
povedo pa ničesar konkret
nega. Jaz ne mislim med se
boj zamenjevati certifikatov, 
delnic, obveznic, zadolžnic 
in ostalih vrednostnih papir
jev v nedogled in s katerimi 
ne moreš nič kupiti ter 
plačati. Vse to je zame brez-
vreden papir. Mislim, da je 
večina državljanov Sloveni
je mojega mišljenja in se je
zijo. Slišal sem že, ko so go

vorili, da bi certifikat proda
li eni za polovično vrednost, 
eni pa takoj za 10% vred
nost. Na volitvah se bo to 
poznalo in to vsem stran
kam, ne samo vladajočim. 
Jaz mislim, da je certifikat s 
podpisom dr. Drnovška veli
ka prevara. Letna inflacija 
je 33 procentna. Cez tri leta 
bom svoj certifikat lahko 
uporabil namesto stra
niščnega papirja. Tako pa
metni, kot v vladi so, bi vsaj 
na certifikat napisali, da je 
vrednost v markah takšna in 
bo izplačljiv v tolarski proti
vrednosti. Ce bi bil jaz res 
lastnik 400.000 SIT pre
moženja države Slovenije, bi 
mi morala država ta denar 
na mojo morebitno zahtevo 
takoj izplačati, ne pa da me 
vleče za nos. Tako, kot ni 
modreca v Sloveniji in na 
svetu, ki bi mi povedal, kako 
optimalno živeti do svoje 
smrti, tako ni modreca, ki bi 
mi svetoval, kako tukaj in 
zdaj takoj, priti do teh 
400.000 SIT, na katere naj bi 
imel pravico kot državljan 
Slovenije. Že vnaprej se ve
selim odgovora tistega, ki 
bo voljan odgovoriti na to 
pismo. 

P.s. V Kuvajtu, dobi vsak 
novorojenec veliko denarja 
takoj na knjižico, in lahko ta 
denar starši takoj uporabi
jo, ker ima država denar. 
Slovenija ga pa nima in daje 
prazne obljube. Ne vem, za
kaj je to potrebno. 

A.B. 

KDO RAZPOLAGA S 
PROSTORI 

ZDRAVSTVENEGA 
DOMA? 

Veliko je kritike, a nikjer 
nič napisanega. Vsi občani 
vemo, da je bil zdravstveni 
dom zgrajen s sredstvi 
občinskega samoprispevka 
občine Litija. 

Menim, da bi morala biti v 
njem tudi lekarna, kjer bi se 
dobila zdravila na recept. 
Tako pa ljudje, slabotni in 
bolni, čakajo cele ure pred 
ordinacijami, da dobe re
cept, nato pa morajo, če 
hočejo priti do zdravil, pre
hoditi še dober kilometer do 
lekarne, kije v središču Liti
je. 

Upam, da bi se z malo do
bre volje našel tudi prostor 
za lekarno, tako da bolnim 
krajanom ne bo treba hoditi 
po zdravila v Litijo. 

Marija Pivk 



IZ NAŠIH KRAJEVNIH SKUPNOSTI 

TRIDESET LET DELA KS JEVNICA 

Že več kot 20 let KS Jevnica praznuje svoj praz
nik. Letos je bil posvečen 30-Ietnici delovanja kra
jevne skupnosti, 15-letnici poslovanja knjižnice in 
tudi kulturnemu prazniku. Pred osrednjo proslavo 
so bila izvedena nekatera športna tekmovanja, dru
ga bodo še v februarju. 

V šolski učilnici je bila pri
pravljena razstava mladinskih 
knjig. Osrednja proslava je bila 
29. januarja. Na njej je sprego
voril podpredsednik KS, Slav
ko Rokavec. Spomnil se je 
davnega 15. 7. 1964, koje bila 
z odločbo Skupščine občine 
Litija ustanovljena KS Jevnica. 
Imenoval je tudi ljudi, ki so 
zaorali ledino. Vsega dela ni 
opisal; krajani ga poznamo, saj 
smo složno delali in prispevali 
svoj delež v delu ali denarju. 
Zahvalil seje prvim možem in 

ženi. Žal od sedmih živijo le še 
S. Uplcj, J. Eržen in J. Kos. Vsi 
so prejeli tudi spominsko dari
lo - knjigo Zakladi Slovenije. 

Tudi letos so podelili dve kra
jevni priznanji; dobila sta ju 
Anton Ostrež in Milan Šarbek 
za njun prispevek k izboljšanju 
posameznih koristnih del v KS . 

Spominsko listino so prejeli: 
K O Rdečega križa Jevnica -1 . 
Rus, Marta Novak za dolgolet
no delo v pevskem zboru, za 
finančno poslovanje pri K U D 
in v soseski. Krajanom je spre

govoril tudi župan Mirko Ka
plja. 

V kulturnem sporedu so so
delovali učenci jevniške šole, 
plesna skupina R O N D O z vo
diteljico M . Rožanc in M P Z 
domačega K U D pod vodstvom 
Jožeta Eržena ter ženski sek
stet, ki ga vodi Nataša Šuštar. 

"Poslastica" programa je bil 
nastop N E W SVVING QUAR-
TETA. Dvorana je bila polna. 
Vse je napeto sledilo, po
slušalo, ploskalo. Quartet pa je 
hotel več: ploskanje naj sprem
lja njihovo pesem, ne eno, več, 
vse. Počasi so se poslušalci 
ogrevali, ploskali boječe, sko
raj tiho. Ker so bili pevci res 
mojstri, ne le v izvedbi skladb, 
tudi obiskovalce so znali vzne
miriti in povabiti k sodelovan
ju-

V drugem delu se je dvorana 
še hitreje odzivala in končno 
zlila v skupen nastop, ki je bo
gatil vzdušje in sprejemanje. 
Lepo izvedene melodije bodo 
prisotnim krajanom še dolgo 
ostale v najlepšem spominu. 

Ne motim se, če v imenu kra
janov zapišem: "Prisrčna hvala 
pevsem za nepozabno doživet-
je" 

Praznovanje se je nadaljeva
lo ob zvokih ansambla Veseli 
zasavci skoraj do petelinjega 
petja. 

Eva Kovic 

40 LET NOVE ŠOLE V KOSTREVNICI 

V soboto, 18. decembra 1993, 
smo krajani Kostrevniec, na pobu
do OŠ Šmartno, počastili 40. roj
stni dan nove zgradbe osnovne 
šole Kostrevnica, obenem pa smo 
se spomnili krajevnega praznika, 
52. obletnice bitke na Tisju. 

Kostrevnica je dobila pravico do 
svoje OŠ že leta 1929. Takrat je 
šola gostovala v privatnih domo
vih, nato v Gasilskem domu, leta 
1953 pa so se učenci s takratnim 
učiteljem, gospodom Karlom 
Pfundncrjcm preselili v novo, sve
tlo šolo na koncu vasi. Šolo so z 
veliko vnemo gradili krajani udar
niško, z minimalnimi sredstvi. Ve
liko idej in modre nasvete je dajal 
že omenjeni učitelj Pfundner, ki so 
ga krajani imeli kar za svojega. 
Tudi kulturnemu življenju kraja je 
bil trden temelj prav on. 

Da bi čimbolj pristno obudili 
spomine, smo povabili vse živeče 
učitelje, ki so do danes poučevali 
v Kostrevnici. Odziv ni bil naj
boljši, vendar je bilo srečanje s 
prisotnimi zelo prisrčno. Kakšni 
korenjaki so še ti šolmoštri! Le 
kam so skrili leta! 

Po krajšem klepetu in skromni 
pogostitvi v šoli smo si ogledali še 
korajžni, igrivi nastop učencev, ki 
danes obiskujejo to šolo. Razred, v 
katerem so nastopali, bi moral biti 
vsaj še enkrat večji, da bi sprejel 
vse, ki so si želeli ogledati nasto
pajoče. 

V drugem razredu pa so si obi
skovalci lahko ogledali bogato 
razstavo zgodovine šolstva v Ko
strevnici in razstavo kulinaričnih 
izdelkov žena in deklet ter ročna 
dela. Obstali smo ob spretnostih in 
znanju naših ljudi. 

Ko seje na dolino spustil mrak, 
so nas pred vrati dočakali konjeni
ki s kočijami, folklorna skupina 
Javorje s harmoniko in številne go
reče bakle, ki so slovesni sprevod 
še ozaljšale. V kočije smo poma
gali vstopiti najstarejšim učiteljem 
in krajanom. Zakaj pa bakle? Tudi 
pred 40. leti se je vila povorka z 
baklami od Gasilskega doma do 
šole. Tokrat pa od šole do Za
družnega doma. Pogled na vriska-
jočo kačo ljudi z lučkami je marsi
koga ganil globoko v dušo. 

Zdrenjali smo se v prostorno 

dvorano v Zadružnem domu, ki je 
bila tokrat tudi premajhna za vse. 
Navzoče je pozdravil ravnatelj OŠ 
Šmartno, gospod Boris Žužek. Na 
odru pa so odrasli domačini poka
zali svoje igralske in pevske spo
sobnosti. V skeču so prikazali, ka
ko je ubogi stari učitelj komaj miril 
razposajene in muhaste učence v 
razredu. Gospod Toni Remec -
igralski talent Kostrevnice - je re
citiral kroniko šolstva v kraju tako, 
da smo se lahko vsi nasmejali. Pri
ložnostno sestavljeni mešani oktet 
pod vodstvom gospe Lojzke Ko-
ritnik je zapel dve pesmi. Gospod 
Karel Pfundner pa je obudil spo
mine na tiste dni, ko je prišel živet 
in poučevat v Kostrevnico. Fol
klorna skupina Javorje je prikazala 
običaj samskega dekleta ob poto
ku in odplesala splet narodnih. 

Po kulturnem delu seje ob glasbi 
ansambla Merčun družabno 
srečanje nadaljevalo tja do zgod
nih jutranjih ur. Odhajali smo za
dovoljni in bogatejši v srcu. 

Zahvaljujemo se vsem, ki ste ka
korkoli pripomogli, da je priredi
tev tako uspela - OŠ Šmartno za 
materialno in idejno pomoč, 
ženam in dekletom za pripravo bo
gate razstave, učiteljicam v Ko
strevnici, družinam, ki ste bile v 
celoti aktivirane, konjenikom, kra
janom, ki ste posodili material za 
razstavo, vodstvu KS, gasilcem, 
vsem organizatorjem, sponzor
jem, snemalcem in vsem, ki ste si 
prireditev ogledali in z množično 
prisotnostjo ovekovečili naš praz
nik. 

P.B. 

DAROVANJE KRVI 
NA PREIZKUŠNJI 

Zadnje čase smo priče mno
gim aferam na področju krvi, 
ki je okuženo z virusom AIDS 
v deželah zapadne Evrope, kjer 
prednjači Nemčija. Čeprav si 
neizmerno želimo vstopa v ta 
obljubjcni svet, je prav da smo 
zlasti na področju krvodajal
stva daleč proč. 

Da pri nas obstajajo še zdrava 
jedra, je priča delo K O R K Do
le pri Litiji. Trenutno K O šteje 
375 odraslih članov in 105 
mladih članov. Pridobivanje 
članstva je njena prioritetna na
loga. Solidarnost na delu iz
pričujejo srečanja starejših 
občanov skupaj s krvodajalci 
vsakega junija. Ob tej pri
ložnosti so ob skromni 
svečanosti učenci 1. razreda 
sprejeti v organizacijo. Slika
nica, izkaznica, značka in 
skromno darilo ter plašen na
smeh na licih najmljajših, so 
dokaz, da članstvo v tej huma
nitarni organizaciji ne bo izum
rlo. Na tej slovesnosti prejmejo 
priznanja tudi krvodajalci za 5 
x in 10 x darovanje krvi. Teh pa 

v naši KS ni malo. 

5x 10 x 
1990 3 4 
1991 3 3 
1992 4 1 
1993 2 1 

Spomladi, meseca marca, 
obiščemo naše starejše člane v 
domu ČRNI POTOK, se jih 
spomnimo s spodbudno bese
do, toplim stiskom rok in 
skromnim darilom. Skozi vse 
leto pa člani obiskujejo bolne 
člane na domu ali v bolnišnici. 
Zelo smo ponosni na naše 80-
letnike, ki jih je vse več. Naš 
odnos do njih je spoštljiv, zave
dajoč se, kaj vse so oni pripo
mogli pri delu naše organizaci
je. 

Enkrat mesečno, v sodelo
vanju z OO R K Litija, poteka 
merjenje krvnega pritiska v 
ambulanti na Dolah. 

Tesno je sodelovanje z KS, 
Društvom upokojencev, OŠ, 
podjetji v kraju kot tudi z OO 
R K Litija. Vsi , po svojih zmo

gljivostih, prispevajo del sred
stev, ki se zbirajo poleg člana
rine in dotacije OO R K Litija. 

Na območju KS Dole deluje
ta dve organizaciji: 
R K to je K O R K Dole, ki zaje
ma soseske Dole, Dobovica in 
Vel. Goba. 

K O R K Gradišče, ki zajema 
sosesko Gradišče. 

Za uspešno delo velja zlasti 
zahvala dolgoletnemu in 
vstrajnemu predsedniku Hen
riku Prijatelju, ki naj bi ostal 
vzor tistim mladim, ki nočejo 
sprejeti takega dela. 

Verjamem, daje takih organi
zacij po Sloveniji še veliko. 
Prikazati sem želela le tisto, 
kar dobro poznam. Če je moja 
trditev pravilna, potem se nam 
ni treba bati, da bi morali kri oz. 
krvno plazmo za velike denarje 
in mnoga tveganja, kupovati 
izven naših meja. 

Naj bo delo te organizacije 
pozitivna vspodbuda za mnoge 
posnemovalce. 

Jožica Vrtačnik 

KNJIŽNICA IN RAZSTAVA V JEVNICI 
Knjižnica v Jevnici je bila ustano

vljena pred petnajstimi leti na pobudo 
Matične knjižnice S. Giunia iz Litije, 
za kar se je najbolj zavzemala Joži 
Konjar. KUD je pobudo sprejel, nudil 
prostor, nekaj knjig in poiskal sodelav
ko. To je bila Ida Vidic. Do sedaj je bilo 
vpisanih 252 članov. Malo ali veliko, 
saj je šola v vseh teh letih vpisala 183 
učencev, ostali so bili odrasli in ciciba
ni (lani sedem). 

V vseh teh letih je bilo v knjižnici 
9890 obiskovalcev, ki so si izposodili 
23.026 knjig, a številke ne povedo vse
ga-

Zanimale so jih vrste knjig od slika
nic, literarnih do poučnih, od majhnih 
do velikih, debelih. 

Prav zaradi povedanega sem se 
odločila, da skupaj z domačo šolo in v 
povezavi z litijsko knjižnico pripravim 
razstavo mladinskih knjig. 

Učenci so kmalu po novem letu prid
no "ilustrirali knjigo", ki jim je bila 
všeč. Dalje: opisovali so, risali posa
mezne knjižne junake, se učili pesmi, 
recitacije, da bi bil dan razstave res 
pravi kulturni praznik. 

Razstava je prikazala, kaj je lahko 
mladina izbirala do leta 1940, do leta 
1970 in danes, leta 1993, seveda v 
zmanjšanem obsegu glede na prostor in 
možnost izbire. Vendar nam je uspelo 
prikazati kar 45 knjig s prvotnimi izda
jami iz prvega obdobja (Sto ugank -
1915, Zbirka šolskih pesmi - 1892, 

Zdravstvena pravila za učence -
1905...). Moto razstave je bil: "Branje 
je najboljše učenje" (Puškin). 

Na dan krajevnega praznika dopol
dne smo se zbrali ob razstavi: učenci z 
učiteljicami, starši, starejši bralci pred
stavniki KS, KUD, Matične knjižnice 
in gostja, pisateljica Anica Zidar. 

Šolarji so izvedli pripravljeni pro
gram, spregovorila je gostja, nekaj be
sed o delovanju knjižnice sem poveda
la sama. 

Učenci in drugi obiskovalci so si vse 
tri dele razstave z zanimanjem ogleda

li, odprta pa je bila tudi še naslednji 
dan. Upam, da je razstava nekoliko 
obogatila naše vedenje o mladinski 
knjigi. 

Ob tem bi se rada zahvalila Miri 
Obolnar iz Golišč za 42 sodobnih 
knjig, ki jih je lani podarila naši 
knjižnici, hvala tudi Antonu Koviču, ki 
nam je posodil najbolj zanimive stare 
knjige. Prav tako hvala tudi Antonu 
Parklju za lepo izdelane zabojčke in 
klopce za najmlajše obiskovalce 
knjižnice. 

Eva Kovic 

SMARCANI PROSLAVILI 
PREŠERNOV DAN 

V torek zvečer, na kulturni praznik - 8. februarja, so ljudje napolnili šmarski kulturni dom. 
V predstavi, ki so jo s pomočjo Jelke Hostnik oblikovali pevci MoPZ "Fantje od fare", člani 

folklorne skupine Javorje in gledališke skupine Šmartno, baritonist Jože Vidic ml. in pianistka Urška 
Mohar ter kot gost kantavtor Dušan Uršič, se je izredno dobro vlekla nit o Prešernovem življenju 
in njegovem delu. Tu gre izredna pohvala Martinu Felctu, ki je z izrednim občutkom posredoval 
Prešernovo poezijo in j i s svojim izvajanjem dal dušo. Prav tako pa so celotni predstavi dali še 
posebno lepoto kostumi iz Prešernovega časa, ki so si jih organizatorji izposodili v ljubljanski 
Drami. 

Prisotni so bili izredno zadovoljni s programom, saj je bila sama izvedba nekaj novega, tako za 
stare kot za mlade. 

Zanimiva pa je tudi gesta organizatorja, ki je prostovoljne prispevke, ki jih je poimenoval "tolar 
za kulturo", namenil za razvoj novih kulturnih dejavnosti v KS Šmartno. Le-ta se tudi iskreno 
zahvaljuje vsem sponzorjem, ki so omogočili prireditev. R . M . 



NASE OKOUE 

KO POSTANEŠ BOLJŠI 
Plesna skupina Žu-Žu 
O plesni skupini Žu-Žu ni 

težko pisati, saj dekleta s svojo 
prizadevno mentorico Žužano 
Bartha poskrbijo, da se vedno 
kaj dogaja. Prvo polletje, ki se 
pravkar iztekajo bilo še pose
bej zanimivo in uspešno. 

Začelo se je s 1. decembrom 
lanskega leta, ko je skupina 
prvič zaplesala na Gospodar
skem razstavišču, na smučar
skem sejmu. To je bil nekaj 
manj kot polurni program 
shovv dancea in modne revije, 
v kateri sta sodelovala tudi TV 
voditeljica Eva Longika in pe
vec Dušan Uršič. Dekletom sta 
v plesnih točkah pomagala še 
plesalca electric boogija iz 
Trbovelj, in to zelo uspešno. 
Predstavili so kolekcijo oblačil 
trgovine SPORT E X T R E M E 
in snow board opreme GOL-
TES. 

Nastopi so trajali od 1. do 5. 
decembra, povprečno po trije 
na dan, kar je bila za dekleta, 
poleg šole, velika obremenitev 
in hkrati veliko veselje. 

10. decembra je bilo v 
Mengšu republiško srečanje 
plesnih skupin. Žu-Žu se je 
predstavila s plesom "Napre
dek človeštva - smrt planeta". 
Očitno je bil nastop gledalcem 
všeč, saj smo naslednji dan lah
ko prebrali v časopisu Delo ze
lo ugodno kritiko, predvsem 
zaradi izvirne koreografije, 
preprostih, a učinkovitih ko
stumov in dodelane tehnike. 

2. januarja so plesalke skupi
ne Žu-Žu zaplesale v Zrcčah, 
na otvoritvi svetovnega mla
dinskega prvenstva v snow-bo-
ardingu, kamor jih je znova po
vabila trgovina Goltes, za re
klamiranje svojih proizvodov. 
Prireditev so snemale številne 

T V hiše in preko satelitskih 
programov smo lahko ples 
naših plesalk videli na Euro-
sport in DSF programu. 

Posebno doživetje za plesno 
skupino Žu-Žu in tudi za vse 
nas, ki smo bili gledalci, je bil 
nastop v Cankarjevem domu, 
kjer so se predstavile vse naj
boljše slovenske plesne skupi
ne. Že sam naslov prireditve, 
PLESALCI IZ PRVE VRSTE, 
je mnogo obetal in ne zastonj. 
Bilo je lepo, za oči in dušo. 

Potem je tu Hala Tivoli na 
pustno soboto in Pustni živ-žav 
v Litiji , prav tako v soboto. 

Žal pa se vsaka predstava en
krat konča. Ugasnejo reflektor
j i , mavrične barve se izgubijo 
in ostane navaden vsakdan, ki 
pa ni niti približno tako lep, kot 
vsi zgoraj navedeni uspehi. In 
zakaj? 

Problemov je vsaj toliko kot 
uspehov. Največji je seveda 
denar. Kajti, ko postaneš boljši, 
ko postaneš z veliko truda in 
samoodrekanja P L E S A L E C 
IZ PRVE VRSTE, kot naj
boljše imenuje strokovnjakinja 
s plesnega področja Mojca 
Horvat, nista več dovolj 2 uri 
vaj tedensko, kolikor jih imajo 
dekleta v okviru pouka v gla
sbeni šoli, katere učenke so. 
Niso več dovolj enostavni dresi 
z doma našitimi trakovi, pa če 
je zamisel še tako dobra, niso 
več primerne gole noge in ni 
moč vedno računati na dobro 
voljo mentorice, koreografin-
je, maskerke in prijateljice g. 
Žužane Bartha. Potreben je de
nar. Stara stvar, boste rekli, de
narja ni. In jaz trdim, da denar 
je, čeprav trenutno ne vem, kje, 
vendar se da vedno z voljo in 
iznajdljivostjo doseči vsaj toli

ko, da preživiš. In dekleta, ne 
samo, da si želijo preživeti v 
vedno hujši konkurenci, pravi
co imajo do tega, če so dobra, 
če so vztrajna in če, ne nazad
nje, predstavljajo naše mesto, 
našo občino. N i mnogo Litija-
nov, ki bi svoje dosežke poka
zali na T V Slovenija in ni jih 
veliko stalo na veličastnem 
odru Cankarjevega doma. 

In sedaj zopet k denarju. 
Pouk v glasbeni šoli financira 
Ministrstvo za šolstvo in šport, 
ki nadstandamih dejavnosti ne 
priznava in ne plačuje. Prispe
vek staršev je namenjen potre
bam vseh učencev šole, kar je 
seveda prav, čeprav bi bilo s 
pametno politiko moč tudi tu 
namensko izločiti kakšen di
nar, ne le za plesalke, za vse, ki 
pokažejo več, ki so prizadev-
nejši in tudi zato boljši. 

Potem je tu IS Občine Litija, 
ki ima, po mojih izkušnjah, po
sluh za vse, kar je dobro in vodi 
k napredku. Kljub finančnim 
težavam, bi moral poskušati 
pomagati tudi glasbeni šoli. 

Za Z K O prav tako vemo, da 
ne razsipava z denarjem, ven
dar plesalke niso članice, ker 
so pač učenke GŠ, zato menda 
nimajo nikakršnih pravic do 
pomoči, njihovo delo pa je go

tovo del kulture naše občine. 
Tu smo še starši, ki smo še 

najbolj zanesljivi, čeprav nav
sezadnje nastopi naših otrok 
niso privatni. Prav starši po
skušamo skupaj z vodstvom 
glasbene šole poiskati možno
sti, da obdržimo tisto, kar je g. 
Bartha s trudom dosegla skozi 
vsa leta svojega službovanja v 
Litiji , in daje garancijo, da bo 
tudi v prihodnje tako, saj je 
podmladka veliko in tudi 
mlajše plesalke se že aktivno 
vključujejo v skupino Žu-Žu. 

Vsaka prireditev v Občini L i 
tija ima svoje sponzorje in pre
pričana sem, da jih bo s pravil
no motivacijo moč najli tudi za 
P L E S A L K E IZ PRVE 
VRSTE. 

In za konec še obvestilo. Ple
sna skupina Žu-Žu bo pripravi
la v marcu PLESNI VEČER z 
gosti. Obisk le prireditve vam 
bo omogočil boljše razume
vanje tega članka, hkrati pa bo 
dekletom in njihovi mentorici 
zahvala za trud in vzpodbuda 

za delo v prihodnje, zato že 
sedaj, čeprav je še malo zgodaj 
in še ne vemo za datum prire
ditve, vljudno vabljeni. 

V imenu staršev skupine 
I. Slabe 

TAKO JIH JE VIDEL VALVASOR 
Pred več kot 300 leti so pod vodstvom Valvasorja skicirali, 

narisali, v bakrene plošče vrezali in odtisnili več kot tristo bakro
rezov. Med njimi jih jc 23 s področja sedanje litijske občine. Poleg 
bolj znanih: Bogcnšpcrk, Vače, Litija... so se ohranili tudi taki, o 
katerih ne vemo dovolj. V naslednjih štvilkah časopisa Glasila 
občanov bomo objavili nekatere od njih. Vabimo bralce, da 
opišejo, kako jc sedaj tam. 

Tokrat smo izbrali: 
- Selo (med Šmartnom pri Litiji in Črnim Potokom) 
- Knežjo pot (med Ponovičami in Savo pri Litiji) 
- Vernck (nasproti Kresnic) 

• Pripravlja: 
Ivan Godec 

WfcRN£CK 

SPOMLADANSKO 
SAMOZASTRUPLJANJE 

Marec je mesec, ko se začnejo spomladanska dela na 
vrtu in okolici hiš. Pri tem delu se nabere veliko raznih 
odpadkov; ponavadi je največ različnih rastlinskih: 
suho listje, veje obrezanega drevja in okrasnih 
grmičkov in podobno. Marsikdo takšne odpadke naj
raje sam zažge na svojem vrtu. 

Sežiganje takšnih organskih rene, benzantracene). Te snovi 
lahko povzročajo spremembe v 
človeškem telesu, ki privedejo 
do rakastih obolenj. V dimu 
vrtnih ognjev je teh snovi veliko 
več kot na primer v cigaretnem 
dimu, za katerega vsi vemo, da 
je zanesljivo povezan z nastan
kom raka. 

Še večji problem nastane, če v 
ognju gorijo razne sintetične 
snovi (polivinil, najlon, poliure
tanska pena). Takrat se že prej 
omenjenim nevarnim snovem 
pridružijo še bolj strupene, k i so 
nam bolj ali manj znane: dioksin, 
fosgen, vodikov cianid. Tudi pri 
gorenju iverk, lesonita in veza
nih plošč, k i j ih ljudje neredko 
dodajo vrtnemu ognju, nastajajo 
strupene snovi: formaldehid in 
vodikov cianid. 

Nekateri se vsaj delno zaveda
jo, da vrtni ogenj ne gori tako, 
kot bi moral, če naj bi bilo izgo
revanje popolno. Zato ognju radi 
dodajo nekaj kurilnega olja ali 
celo bencina, da bi bolje gorelo. 
Takšen dodatek še doda nekaj 
strupenih snovi v dim, ob tem pa 
delno izboljša izgorevanje le za 
kratek čas. Neredko je takšno 
dolivanje bencina na ogenj zelo 
lahkomiselno. Marsikoga je že 
privedlo v zdravstveni dom zara
di bolj ali manj obsežnih ope
klin. 

Razni rastlinski odpadki, ki j ih 
naberemo ob spomladanskem 
čiščenju in urejanju vrta in oko
lice hiš, sodijo na kompost ali pa 
na smetišče. Čeprav bo to po
večalo količino odpadkov, kar je 
problem pri nas in drugod po 
svetu, bo za naše okolje to manj 
škodljivo, kot pa zažiganje na 
prostem. Ogenj na vrtu ne more 
doseči dovolj visoke temperatu
re niti ne dobi dovolj kisika za 
popolno izgorevanje. K o bo v 
naši občini urejeno smetišče, bo
do na njem zbirali odpadke 
ločeno in bomo lahko takšne od
padke odvažali tja. Do takrat pa 
skušajmo misliti na svoje zdrav
je in s kurjenjem na vrtu ne za-
strupljajmo zraka sami sebi. 

Marko Kolšek 

snovi pa ni tako nenevarno, kot 
se nam zdi na prvi pogled. Če 
malo natančneje razmislimo, kaj 
se dogaja ob takšnem malem 
kresu na domačem vrtu, hitro 
ugotovimo, da sebi in svoji oko
lici kar dobro onesnažimo zrak. 

Vse organske snovi pri gorenju 
oddajajo iste pline v zrak: oglji
kov dioksid, vodno paro in nekaj 
malega dušikovih oksidov. Ven
dar to velja le takrat, če je ogenj 
dovolj vroč in če dobiva dovolj 
kisika - takrat je izgorevanje po
polno. 

Če opazujemo "kresove" na 
vrtovih, običajno vidimo, da se 
iz njih kar dobro kadi in da ne 
gorijo z živahnim plamenom. To 
je znak, da je izgorevanje nepo
polno (dovolj kisika je le na zu
nanjem delu ognja, pa tudi do
volj visoke temperature za po
polno izgorevanje takšen ogenj 
ne doseže). Pri nepopolnem iz
gorevanju rastlinskih odpadkov 
nastaja več različnih škodljivih 
in strupenih snovi, ki se z dimom 
širijo najprej do "lastnika" 
ognja, nato pa še do bližnjih in 
tudi daljnih sosedov - odvisno od 
vetra in vremena. Pri vsakem ne
popolnem izgorevanju nastaja 
poleg ogljikovega dioksida tudi 
ogljikov monoksid. Vdihavanje 
tega plina, ki je brez vonja in 
barve, jc smrtno nevarno. K o pri
de v človekovo telo, se veže s 
krvnim barvilom hemoglobi
nom, ki potem ne more več pre
našati kisika po telesu. Količina 
ogljikovega monoksida ob 
takšnem ognju je tolikšna, kot je 
na najbolj prometni mestni cesti. 

Celuloza je ena glavnih sesta
vin rastlinskih odpadkov. Pri ne
popolnem izgorevanju celuloze 
nastajajo razne organske kratko-
verižne in ciklične spojine (npr. 
ocetna kislina), ki močno dražijo 
očesno in dihalno sluznico. Zato 
nas pečejo oči in sili nas na 
kašelj, ko nam veter zanese dim 
v obraz. 

V dimu, ki nastaja ob gorenju 
rastlinskih odpadkov brez dovolj 
kisika in prenizki temperaturi 
plamena, lahko najdemo tudi ze
lo nevarne policiklične aroma
tične ogljikovodike (npr. benzpi-

VABILO NA USTANOVITEV 
SADJARSKEGA DRUŠTVA LITIJA 

Sadjarje in ljubitelje sadjarstva vabimo na ustanovni sesta
nek Sadjarskega društva Litija. 

Ustanovni člani društva, ki se s sadjarstvom ukvarjajo 
ljubiteljsko ali pa jim ta dejavnost pomeni večji vir dohodka 
menijo, da je zadnji čas, da svoje dosedanje znanje in iz
kušnje združijo. Najprimernejša oblika strokovnega 
združevanja so strokovna društva. 

V sadjarskem društvu bi sadjarji skrbeli predvsem za stro
kovna vprašanja, po potrebi pa tudi o oblikah bodočega 
tržnega povezovanja. 

SESTANEK BO V SOBOTO 5.3.1994 
V GOSTILNI ČEBIN OB 15.30. 
Po sestanku bo strokovno predavanje "Zasnova in naprava 

sadovnjaka". Predaval bo Kotar Franc, dipl.ing.kmct., SIVIS 
d.o.o. iz Sevnice. 

Kmetijska svetovalna služba 
Enota Litija 



UKREPI VAROVANJA 
PRED POŽARI V NARAVI 

VZGOJA IN IZOBRAŽEVANJE 

Vlada Republike Slovenije je 
sprejela Uredbo o varovanju 
pred požarom v naravnem 
okolju, ki je bila objavljena v 
Uradnem listu RS, št. 26/93. 
Omenjena Uredba poskuša 
zaščititi naše naravno okolje 
pred požari, saj je le-teh čedal
je več, predvsem zaradi dolgo
trajnejših suš. 

Nekaj najvažnejših poudar
kov iz uredbe: 

- Naravno okolje so vse ob
delovalne in neobdelovalne 
površine, kjer bi lahko požar 
ogrozil gozd. Všteti so tudi dre
voredi in parki. 

- Stopnja požarne ogroženo
sti je kategorija, na podlagi ka
tere se izvajajo različni ukrepi 
za zavarovanje gozda pred 
požarom. 

- Ukrepi varstva pred 
požarom v naravnem okolju 
obsegajo predvsem ureditev 
kurišč. Le-ta morajo biti obda
na z negorljivim materialom, 
prostor okoli njega mora biti 
vsaj 10 m očiščen vsega gorlji
vega materiala in oddaljeno od 
dreves vsaj 10 m, od gozda pa 
vsaj 50 m. Kurišče mora biti 
zavarovano in nadzorovano 
ves čas kurjenja, po končanem 
kurjenju pa ogenj pogašen, žer
javica in kurišče pa prekrita z 
negorljivim materialom. 

Ne sme se uporabljati gorlji
vih tekočin ali materialov, ki 
razvijajo močan dim ali strupe
ne pline. Ob zmernem vetru 

(6m/s ali več) je potrebno pre
nehati uporabljati odprt ogenj, 
kuriti ali sežigati. 

- Prepovedano je kuriti v goz
dovih, sežigati kmetijske 
ostanke, če se ne da urediti ku
rišča, kot je navedeno v 
prejšnji alineji in požigati ne-
pokošeno travo tam, kjer bi 
ogenj ogrozil gozd. 

- Kurjenje kresov je dovolje
no polnoletnim osebam po pre
dhodnem dovoljenju požarne 
inspekcije. 

- Lastniki in upravljalci goz
dov morajo gozdove redno 
čistiti, vzdrževati poti itd. 

- Kadar je razglašena pove
dana nevarnost požarov, se 
morajo v opazovanje in ob
veščanje vključiti lastniki in 
upravljalci gozdov, inšpektor
j i , gasilci, policija in civilna 
zaščita. 

Denarne kazni so visoke, saj 
se za prekršek po tej uredbi 
lahko kaznuje pravna oseba ali 
posameznik, ki stori prekršek v 
zvezi s samostojnim opravljan
jem dejavnosti, z najmanj 
250.000 SIT, odgovorna oseba 
pa z najmanj 25.000 SIT. 

Požarni, gozdarski in kmetij
ski inšpektor ter policist lahko 
takoj na kraju izterja od kršilca 
za posamezne prekrške denar
no kazen 10.000 SIT. 

Inšpektor za požarno varnost 
Petje Radovan 

IZBERIMO NAJBOLJŠO POT! 

VABILO 
Vse upokojenke in upokojence vabimo na redni 

občni zbor Društva upokojencev Litija, ki bo v 
četrtek, 17.3.1994 ob 16. uri v gostilni Kovač. 

Po občnem zboru bo družabno srečanje. 
V s i , k i se bodo udeležili tudi družabnega srečanja, 

se naj prijavijo v društveni pisarni. Prispevek za 
družabno srečanje je 300,00 SIT. 

Vabljeni! 
Društvo upokojencev 

Litija 

Vse, k i bi radi voščili za velikonočne praznike, 
obveščamo, da voščilo lahko oddajo do 15. marca 
v občinsko vložišče v Litijo, pošljejo na uredništvo 
G O , Jeretova 14, Litija ali na Prelest, Dunajska 7, 
Ljubljana (tel. 301-482). 

Kmetijska svetovalna služba bo v sodelovanju z bo
dočim sadjarskim društvom organizirala prikaz obrezo
vanja sadnega drevja, ki ga bo izvedel K O T A R Franc, 
dipl.ing.kmet., SIVIS d.o.o. iz Sevnice. 

Prikaz bo v Lit i j i , dne 10.3.1994 ob 15.30. 
Točen kraj bo javljen na ustanovnem sestanku sadjarske

ga društva in na oglansi deski Kmetijske zadruge Litija, 
Valvazorjev trg 3. 

Vabljeni! 
Kmetijska svetovalna služba 

Enota Litija 

AKTIV KMEČKIH ZENA GABROVKA 
vabi vse ljubitelje cvetja na predavanje Slavka 

Zgonca o vzgoji in negi okenskih in balkonskih 
rastlin, k i bo v četrtek, 3. marca 1994 ob 18. uri v 
prostorih osnovne šole Gabrovka. 

Šolsko leto se nagiba v dru
go polovico. Nekateri učenci 
so uspešni, drugi manj. S 
slednjimi ostajajo nerešeni, 
večkrat celo prikriti proble
mi. 

Za starše in šolnike so na 
prvem mestu oUoci, ki so 
naša skupna skrb. Zanje mo
ramo najti najboljšo rešitev, 
ki jih bo vodila v srečno 
življenje. Tega se moramo za
vedati vsi, da jih bomo spo
sobni usmerjati na pravo pot. 

Na Enoto s prilagojenim 
programom v Liti j i sprejema
mo učence, ki so neuspešni v 
osnovni šoli, ker niso sposob
ni sprejemati tako velike ko
ličine znanja hkrati. Svojih 
neuspehov ne kažejo samo s 
slabimi ocenami, ampak 
predvsem z motnjami v oseb
nosti na čustvenem področju 
- zatrtosti ali napadalnosti. O 
teh vedenjskih motnjah oseb
nosti sem že pisala in zato 
bom ostala pri učencih, ki so 
dokaz naših uspehov in neu
spehov. 

Specialni pedagogi, k i se 
ukvarjamo z otroci z motnja
mi v razvoju, iz leta v leto 
spoznavamo, kaj vse doži
vljajo učenci, ki so učno manj 
uspešni. Zato želimo poma
gati učiteljem in staršem, ki se 
srečujejo s temi težavami. 
Vedno znova odkrivamo, da 
so problemi pri učencih, ki 
imajo težave pri učenju, iz le
ta v leto večji in da so pri 
vsakem kasnejšem odkritju, 
da otrok ni sposoben spreje
mati snovi v OŠ, zamujeni 
dnevi - meseci - leta. 

Upamo, da vsi v naši občini 
že vedo, da poteka pouk na 
Enoti s prilagojenim progra
mom glede na sposobnosti 
učencev. 

Vsak nov učenec potrebuje 
dneve ali celo mesec prilaga
janja, da spozna, daje učenec, 
sposoben določenih rezulta
tov, da nekaj zmore in nekaj 
ve. To so prvi prijetni občutki 
učenca in prvi rezultati 
uspešnega dela specialnih pe
dagogov. 

Naši učenci običajno uspe
šno zaključijo osemletno šo
lanje, končajo osmi razred, 
vedo, kaj zmorejo in so pri
pravljeni na naslednji korak v 
življenje. Imajo enake pogoje 
za nadaljevanje šolanja kot 
učenci OS z nedokončano os-
sssscmletko. Lahko se vpi
šejo v vse skrajšane progra
me, kot vrstniki iz OS, ki so 
zaključili svojo obveznost v 
6. ali 7. razredu osnovne šole. 

Razlikujejo pa se njihove 
življenjske izkušnje. Naši 
učenci so uspešni in srečni, 
ostali - neuspešni in polni 
grenkih izkušenj, vedenjskih 
odstopanj in osebnostnih 
anomalij. 

Po takem razmišljanju se 
postavlja vprašanje, kaj je za 
otroka bolje: da konča osem
letko s prilagojenim progra
mom srečen in zadovoljen ali 
da zaključi šolanje v nižjih 
razredih OŠ z vsemi negativ
nimi izkušnjami. Dolžnost 
učiteljev in staršev je, da sku
paj poiščemo najboljšo pol za 
vsakega učenca. 

spec. pedagog Ncl i Škrbcc 

TRIDESET LET 
V NOVI ŠOLI 

Januarja letos je minilo tride
set let, kar so se šmarski šolarji 
preselili v sedanje šolsko po
slopje. Takrat je bila za Šmar
tno to velika pridobitev, saj jc 
pred tem kar 6 let potekal pouk 
zaradi prostorske stiske stare 
šole v treh izmenah. Premalo 
prostora pa je tudi sedaj, 
čeprav so novo šolo že dvakrat 
dozidali in enkrat nadzidali. 

Jubilej so šolarji in člani ko
lektiva praznovali s koncer
tom, na katerem so nastopili 
trije šolski zbori pod vodstvom 
prof. Janka Slimška in kvarlct 
Smartin, ki ga vodi Jože Vidic. 
Organizatorji prireditve se 
iskreno zahvaljujejo vsem po
slušalcem koncerta za obisk in 
vsem sponzorjem za pomoč. 

B.Ž. 

SREČANJE REJNISKIH DRUŽIN 
Srečanje rejniških družin 

smo tokrat pripravili v Osnovni 
šoli Gradec v Litiji. Srečanja, 
ki je bilo v decembru 1993, se 
jc udeležila večina družin. Ne
kateri so bili odsotni zaradi sla
bega vremena. 

V uvodu je direktorica Cen
tra za socialno delo predstavila 
novo rejniško družino, ki je v 
lanskem letu sprejela prvo re-
jenko, to je družina Potisek 
Ljudmile iz Mamolja. 

V nadaljevanju nam je gleda
liška skupina vzgojiteljic iz 
Vrtca Litija zaigrala kratko 
igrico "Umazani pujsek". 
Osebje šolske kuhinje nam je 
postreglo z okusnim kosilom. 

V razvedrilo so dekleta zapela, 
Matjaž pa je igral na harmoni
ko narodne pesmi. Otroci so 
prejeli simholična novoletna 
darila. 

Srečanje jc tudi tokrat nudilo 
dovolj priložnosti za medse
bojne pogovore in izmenjavo 
izkušenj, saj se nekatere dru
žine med seboj že dobro poz
najo. Tudi v bodoče želimo or
ganizirati podobna srečanja, 
ker se vedno pokažejo kot pri
jetna in koristna oblika sodelo
vanja z rejniškimi družinami. 

Cenlcr za socialno delo 
Litija 

Marinka Kovač, soc.dcl. 

SOLA V NARAVI 
»PLANICA '94« 

Učenci OŠ Šmartno že vrsto 
let hodijo poleg letne tudi v 
zimsko šolo v naravi. Pred leti 
jc bila stalna postaja šmarskih 
otrok Vogar. V lanskem letu pa 
smo poiskali drugo okolje za 
zimsko šolo v naravi. Odločili 
smo se za Dom v Planici. V to 
prelepo dolino pod Poncami, 
kjer so znane planiškc skakal
nice, smo odšli tudi letos. 
Okolje planiške doline nudi 
obilo možnosti za različne de
javnosti. Poleg Doma sta dve 
vlečnici, ena krajša, kije v lasti 
Doma in ena daljša, ki spada v 
sislemkranjskogorskih 
smučišč. Vse od Rateč do Ta
marja pa se raztezajo tudi lepo 
urejene tekaške proge. Zelo za
nimivo jc tudi Ratcško jezero, 
ki je ob ugodnih temperaturah 
primerno za drsanje. Manjše 
drsališče pa je urejeno tudi v 
neposredni bližini Doma. 

Letošnje šole v naravi se je 
udeležilo 51 šmarskih otrok, 
od skupaj 79, kolikor jih je v 
vseh treh paralelkah. Učenci so 
lepo preživeli šest dni v Plani
ci. Veselega in vedrega razpo
loženja ni zmotilo niti malo 
slabše vreme zadnja dva dne
va. Največ časa smo posvetili 
učenju alpskega smučanja in 
smučarskega teka. Seveda pa 
nismo samo smučali. Učenci 
so imeli vsak dan tudi pouk, ki 
pa ni bil tak, kot so ga vajeni v 
šolah. Spoznali so tudi za nas 

malo nenavaden zimski šport: 
tekme pasjih vpreg, ki ga je 
predstavil domačin g. Mežik iz 
Rateč. Ima štiri sibirske hu-
skvije in se udeležuje tekem 
pasjih vpreg predvsem v tujini, 
kjer je ta šport mnogo bolj raz
vit. Najbolj popularen šport v 
zimski šoli v naravi pa je bil 
prav gotovo "šlaufanje". To je 
"poseben" šport, ki so ga vsi 
takoj vzljubili in, ki je nudil 
obilo smeha in zabave. 

Ob koncu šole v naravi smo 
med učenci izvedli kratko an
keto, ki jc bila anonimna. V 
anketi smo postavili tri 
vprašanja: 1. Kaj jim je bilo v 
ŠN všeč? 2. Kaj jim v ŠN ni 
bilo všeč? 3. A l i bi še enkrat šli 
v ŠN, če bi imeli možnost? Ta 
anketa je pokazala, da otroci 
zelo pozitivno ocenjujejo tako 
oblika pouka v naravi. Večina 
otrok bi tudi šla še enkrat v ŠN, 
če bi tako možnost imeli. Prav 
gotovo bodo tudi starši podprli 
tako obliko, seveda če bi bila 
ŠN uvrščena v redni program 
izobraževanja, ne pa tako kot 

sedaj, ko morajo skoraj vse 
stroške ŠN pokrivati sami. 

Da je šola v naravi tako lepo 
uspela, gre zahvala tudi vsem 
učiteljem in vaditeljem, ki so 
bili z otroki v Planici: Marjani, 
Pavli, Janezu K. , Janezu M . in 
Janezu P. 

Albert Pavli 

PUST NA NASI SOLI 
Na šoli v Šmartncm smo se 

odločili, da za pusta pripravi
mo projektno delo. Že dva me
seca pred pustom smo se vrgli 
v priprave. 

V šoli so nam razdelili anket
ne liste, s kalerimi smo starejše 
krajane povprašali, kako so oni 
doživljali pusta v svoji mlado
sti. Pri likovnem pouku smo 
slikali maske, šeme in podob
no. Raziskali smo pustno zgo
dovino in pri zemljepisu zve
deli nekaj o tem prazniku dru
god po svetu. Pridno smo zbi
rali material za pustno razsta
vo. Po vseh teh pripravah jc 
končno prišel dan, ko je bilo 
treba pokazati svoje delo. 

Bila jc sobota in v šolo smo 
prišli zjutraj. Najprej smo si v 
avli ogledali program, ki jc go
voril o naši glavni temi - pustu. 
Obiskala sta nas tudi dva prava 

kurenta s Ptuja, ki sta nam raz-
kazala vso svojo opremo. Ob 
desetih je nastopil čas za spre
vod. Našemili smo se in se v 
dolgi povorki napotili skozi 
Šmartno. Bi l i smo res pisana 
druščina, od mušnic, delavcev 
in beračev do kuharjev, gan-
gsterjev... Spremljala pa sta nas 
tudi kurenta s svojimi zvonci. 

Po vrnitvi v šolo je bil v avli 
ples, kjer smo se veselo zavrte
l i . Vse svoje zapise in risbe o 
pustu pa smo strnili v časopis, 
ki smo ga poimenovali ŠMAR-
CIPUST, v eni izmed učilnic 
pa je bila na ogled bogata raz
stava o pustovnaju doma in po 
svetu. 

Res je bilo potrebnih precej 
prizadevanj vseh, učencev in 
učiteljev, daje kaj nastalo, toda 
uspelo nam je. 

Saša Muzga, 6.a 



Trud in trpljenje 
je bilo tvoje življenje 

Z A H V A L A 
Po dolgotrajni bolezni nas je"*apustil 

v 82. letu starosti dragi oče, mož in brat 

FRANC 
SMRKE 

iz Moravč pri Gabrovki 
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in 

znancem za darovano cvetje. Hvala gasilcem iz Gabrovke in g. župniku 
Karlu Geldu za lepo opravljen obred. 

Iskrena hvala gospe Heleni za poslovilne besede in pevcem za zapete 
žalostinke. 

Hvala vsem, ki ste ga pospremili na zadnji poti. 
Žalujoči vsi njegovi 

Ob moji poti ni nič postaj. 
Samo še ena bo in tu ostanem. 
Vso pot premišljujem, kakšen je ta kraj. 
Tako je daleč in tako na samem. 

(L. Krokar) 

Z A H V A L A 
Ob boleči izgubi dobre mame, 

babice in prababice 

PAVLE 
HOSTNIK 

po domače Oparovčeve mame 
iz Moravč pri Gabrovki 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom in znancem, ki sojo pospremili 
na njeni zadnji poti, ji darovali cvetje, za svete maše in sveče ternam izrazili 
sožalje. 

Še posebej se zahvaljujemo g. župniku Karlu Geldu za lepo opravljen 
obred, korskim pevcem, MPZ Gabrovka za zapete žalostinke ter ge. Heleni 
Perko za besede slovesa. 

Vsi njeni 

Delo, trud, trpljenje 
tvoje je bilo življenje, 
bolečine si prestala, 
zdaj boš v grobu mirno spala. 

Z A H V A L A 
Ob izgubi drage mame, 

stare mame, tašče in sestre 

MARIJE 
GRUM 

iz Gradiških Laz 
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom, znancem 
in sodelavcem za darovano cvetje, sveče in izraženo sožalje ter za sprem
stvo na njeni zadnji poti. 

Hvala pevcem za zapete žalostinke, g. Zavrlu za poslovilne besede, 
trobentaču za poslednje zvoke Tišine in gospodu kaplanu za lepo opravljen 
obred. 

Še posebej se iskreno zahvaljujemo osebju Doma Tišje za skrbno nego 
in lajšanje bolečin ob njeni bolezni. 

Vsi njeni 

Skrb, delo in trpljenje 
Tvoje je bilo življenje, 
vse to si prestal, 
zdaj boš v grobu mirno spal. 

Z A H V A L A 
Ob boleči izgubi dragega očeta, 

starega očeta in brata 

JOŽETA 
ROZINA 

z Mamolja 
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, znancem za darova
no cvetje, sveče, svete maše, za izrečeno sožalje in spremstvo na njegovi 
zadnji poti. 

Še posebej se zahvaljujemo ge. Jelki Sršc in medicinski sestri iz Litije 
za pomoč v času njegove bolezni, g. župniku za lepo opravljen obred, 
pevcem za zapete žalostinke in ge. Darinki za poslovilne besede. 

Vsem še enkrat hvala! 
Žalujoči vsi njegovi 

Z A H V A L A 
Ob boleči izgubi našega ata 

ANTONA 
JEREBICA st. 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, domačim upokojencem, KS, 
gasilcem, pevcem, ge. Evi Kovic in g. župniku, ki ste ga v tako velikem 
številu pospremili na njegovo zadnjo pot. 

Posebna hvala vsem sosedom in pogrebcem za nesebično pomoč. 
Hvala vsem! 
Jevnica, Litija, Ljubljana 

Vsi njegovi 

Ljubila si zemljo, 
ljubila si dom, 
zdaj pa brez tebe 
prazen je dom. 

Z A H V A L A 
Ob izgubi drage, mame, babice in prababice 

ANGELE 
SLUGA 
roj. B E V E C 

30.7.1906 - 26.1.1994 
iz Ljubeža 

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, znancem, prijateljem in sosedom za 
izraze sožalja. darovano cvetje in sveče. 

Še posebna zahvala sosedi Rženovi za pomoč in tolažbo v težkih 
trenutkih, g. župniku za lepo opravljen obred in g. Metodu Zavrlu za 
poslovilne besede ob grobu. 

Žalujoči vsi njeni 

Skrb, delo in trpljenje 
tvoje je bilo življenje, 
vse to si prestal, 
zdaj boš v grobu mirno spal. 

Z A H V A L A 
Ob boleči izgubi dragega moža, 

očeta in starega očeta 

STJEPANA 
KONJAČIČA 
20.8.1943- 14.1.1994 

iz Litije 
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in znan
cem za nesebično pomoč ob njegovi smrti. 

Iskrena hvala za izrečena sožalja, za darovano cvetje in sveče ter za 
spremstvo na njegovi zadnji poti. 

Posebna hvala za zaigrano Tišino, posebno pa še g. Masniku za ganljive 
besede slovesa in za lepo opravljen obred. 

Hvala vsem, ki postojite ob njegovem preranem grobu ter mu prižigate 
sveče. 

Žalujoči vsi njegovi 

Večerni zvon, o mili zvon! 
Tvoj glas poslušam iz daljave, 
telesnih več ne čutim spon, 
srce topi se, moli: Ave. 
Ave Marija! 

Z A H V A L A 
Po dolgotrajni in težki bolezni nas je 

v 93. letu zapustila draga mama, 
stara mama, prababica, sestra in teta 

ANA 
MENEGALIJA 

rojena K O C J A N 
23.11.1901 - 2.1.1994 
iz Štangarskih Poljan 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in 
vaščanom, ki ste jo v tako velikem številu spremili na njeni zadnji poti, ji 
darovali cvetje, sveče in za maše. Hvala za ustna in pisna sožalja, še 
posebno profesorju in pisatelju Ivanu Sivcu. 

Iskrena hvala g. dr. Kolšku za zdravljenje, sestrama Bernardi in Moniki 
pa za obiske in lajšanje bolečin. 

Zahvala velja tudi predstavnikom podjetij Petrol, Fructal. Emona B.C. 
in Droga. 

Še posebej se zahvaljujemo šmarskim pevcem za pesmi slovesa in 
organistki ge. Marjanci Vidic. Hvala g. dekanu Antonu Masniku, g. Dragu 
Markušu in g. Lojzetu Kavčiču za lepo opravljen obred, petje in poslovilne 
besede. Hvala tudi g. Francu Černetu za poslovilni govor, trobentaču za 
zaigrano Tišino in pogrebcem. 

Hvala vsem in vsakemu posebej za sočustvovanje in pomoč, še posebno 
vsem Škuljevim. 

Njeni: Franci, Stane, Lojze in Tone z družinami 

Tvoje delovno življenje 
je bilo samo trpljenje, 
naj Ti bo lažja zemlja, 
kot Ti je bilo življenje. 

Z A H V A L A 
Po dolgi bolezni nas je prerano zapustil dra

gi mož, ata in stari ata 

IVAN 
MEDVED 

z Mamolja 
Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem, znancem in 

GG Litija za izrečena sožalja, darovano cvetje, sveče in sv. maše. 
Patronažni sestri Mahkovčeni se zahvaljujemo za pomoč pri negi. 
Še posebej se zahvaljujemo vsem sosedom za pomoč, g. župniku za lepo 

opravljen obred, pevsem za zapete žalostinke in g. Repovžu za poslovilne 
besede. 

Hvala vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti. 
Žalujoči domači 

Težak je bil tvoj boj, težak, 
težki vsi dnevi tvojega trpljenja, 
bolezen je bila močnejša od življenja. 

Z A H V A L A 
1 

k « " Ob smrti našega dragega brata in strica 

BERTA 
"* -Mm ROBINIKA 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znan
cem za izraženo sožalje, darovano cvetje in sveče ter spremstvo na zadnjem 
slovesu. Zahvaljujemo se g. župniku za lepo opravljen pogrebni obred, 
pevcem za zapete žalostinke in trobentaču. 

Hvala vsem, ki ste se z dobro mislijo poslovili od njega. 
Vsi njegovi 

Z A H V A L A Z A H V A L A 
Mnogo prezgodaj nas je zapustil 

naš dragi mož, očka in brat 

STANISLAV 
ČELEŠNIK 

iz Zgornjega Hotiča 
Iskreno se zahvaljujemo sosedom, sorodnikom, prijateljem in znancem 

za izrečeno sožalje, darovano cvetje, sveče in svete maše. 
Hvala vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti. 

Vsi njegovi 

Z A H V A L A 
Ob prerani smrti naše drage mame 

ŠTEFANIJE 
KRHLIKAR 

iz Litije 
se zahvaljujemo sosedom, znancem in prijateljem za darovano cvetje, 
sveče, za izreke sožalja in spremstvo na njeni zadnji poti. 

Vsi njeni 

V SPOMIN 
Naš dom je prazen, 

a spomin nate bo večno živ. 
17. februarja 1994 je minilo četrto leto, 

odkar nam je težka bolezen vzela 
našega dragega 

VILIJA 
CERARJA 

učenca 5. razreda iz Litije 
Zelo te pogrešamo in težko, vendar pogumno prenašamo praznino, ki je 

nastala za teboj. 
Hvala vsem, ki se ga še spominjate! 

Mamica in ostali 

Z A H V A L A 
Ob nenadni izgubi dragega 
moža. očeta, sina in brata 

PETRA 
MAJCNA 

iz Litije 
se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, sodelavcem, prijateljem 

in znancem za izraze sožalja, darovano cvetje in pomoč. 
Hvala vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti. 
Posebna zahvala pevsem iz Šmartna in Jožetu Setničarju za zaigrano 

"Tišino". 
Vsi njegovi 

Utihnil zdaj je tvoj pogled, 
za vedno sklenile tvoje pridne so roke 
in po plačilo večno 
odšlo tvoje dobro je srce. 

Z A H V A L A 
Mnogo prezgodaj in iznenada nas je zapustil 

dragi mož, ata, stari ata in brat 

GREGOR PIVEC 
iz Javorja ' 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom, prijateljem in 
znancem za pomoč, darovano cvetje, sveče in svete maše ter za izrečeno 
sožalje. 

Zahvaljujemo se še vsem gasilskim društvom, pevcem, g. župniku za 
lepo opravljen obred, kolektivoma OŠ Šmartno in IUV Šmartno, članom 
folklorne skupine Javorje in zvezi kulturnih organizacij Litija. 

Hvala vsem, ki ste ga spremljali na njegovi zadnji poti. 
Vsi njegovi 



Na podlagi 85. in 139. člena Zakona o dohodnini (Uradni list 
Republike Slovenije, št. 71V93 Ministrstvo za finance - Repu
bliška uprava za javne prihodke 

POZIVA 
k vložitvi napovedi za odmero dohodnine in davka 

od dohodkov iz dejavnosti za leto 1993 
DO 28. FEBRUARJA 1994 MORAJO NAPOVED VLOŽITI: 
1. Zavezanci za davek od dohodkov iz dejavnosti o dohodkih, 

doseženih v letu 1993; 
DO 31. MARCA 1994 MORAJO NAPOVED VLOŽITI: 
2. Zavezanci za dohodnino o dohodkih, doseženih v letu 1993, 

razen zavezancev, katerih edini vir dohodnine je pokojnina, če med 
letom niso plačevali akontacije dohodnine. 

Opomba: 
Napoved za odmero dohodnine morajo do 31. marca 1994 vložiti 

tudi zavezanci za davek od dohodkov iz dejavnosti in zavezanci za 
davek od dohodkov iz premoženja, doseženih z oddajanjem pre
moženja v najem, ki je po pogodbi trajal najmanj eno leto. 

NAPOVED VLOŽIJO: 
- zavezanci iz 1. točke pri izpostavi, na območju katere so vpisani 

v register zasebnikov ali v drugo predpisano evidenco; 
- zavezanci iz 2. točke s stalnim prebivališčem v Republiki Slove

niji (rezidenti) pri izpostavi, na območju katere imajo stalno prebi
vališče v času vložitve napovedi, zavezanci, ki niso rezidenti Repu
blike Slovenije, pa pri izpostavi, na območju katere imajo začasno 
prebivališče v času vložitve napovedi. 

Napoved za odmero dohodnine in drugih davkov je treba vložiti 
na predpisanem obrazcu. Obrazec napovedi za odmero dohodnine 
se dobi pri DRŽAVNI ZALOŽBI SLOVENIJE, drugi obrazci napo
vedi pa na RUJP - IZPOSTAVA LITIJA. 

Zavezanec-posameznik se kaznuje za prekršek z denarno kaznijo 
najmanj 50.000 tolarjev za prekršek v zvezi z opravljanjem dejav
nosti pa najmanj 100.000 tolarjev: 

- če ne vloži ali ne vloži v zgoraj navedenem roku, ki je določen 
z zakonom, napovedi pri pristojnem davčnem organu; 

- če vloži napoved, ki ne vsebuje podatkov, ki so potrebni za 
odmero, ali če v napovedi izkaže neresnične podatke. 

Z denarno kaznijo najmanj 400.000 tolarjev se kaznuje za prekršek 
posameznik, ki je napovedal manjšo osnovo za dohodnino oziroma 
manjšo davčno osnovo za posamezno podvrsto dohodnine, če se ta 
ne vključi v osnovo za dohodnino, če utaja dohodnine oziroma 
davka, ki odpade na nenapovedane prihodke, ne predstavlja kazni
vega dejanja. 

MINISTRSTVO Z A F I N A N C E 
Rep. uprava za javne prihodke 

Izpostava Litija 

SPOMIN NA ATA GREGORJA 

SPREJEM NAPOVEDI 
ZA ODMERO DOHODNINE 

ZA LETO 1993 
Napovedi za odmero dohodnine za leto 1993 že sprejemamo ob 

uradnih dnevih na Republiški izpostavi za javne prihodke, Izpostava 
Litija, Mire Pregljeve 4. 

Od 21. do 31. marca 1994 sprejemamo napovedi vsak dan in 
sicer od 8. do 17. ure ter v soboto 26. marca 1994 od 8. do 13. ure. 

Zavezance, ki bodo oddajali napovedi na naši izpostavi opo
zarjamo, da sedaj poslujemo v novih prostorih Mire Pregljeve 
4 (vhod v prostore je iz ploščadi pred Ljubljansko banko). 

Poleg tega bomo napovedi sprejemali tudi na krajevnih ura
dih: 

V krajevnem uradu ŠMARTNO PRI LITIJI : 
ob sredah, 16., 23. in 30. marca 1994 od 8. do 17. ure ter 
ob petkih, 18. in 25. marca 1994 od 8. do 13. ure. 
V krajevnem uradu G A B R O V K A : 
ob ponedeljkih, 14., 21. in 28. marca 1994 od 8. do 15. ure, 
ter ob četrtkih, 17. in 24. marca 1994 od 8. do 17. ure, 
V krajevnem uradu D O L E PRI LITIJI : 
ob ponedeljkih, 14., 21. in 28. marca 1994 od 8. do 15. ure, 
ob sredah, 16., 23. in 30. marca 1994 od 8. do 17. ure ter 
ob petkih, 18. in 25. marca 1994 od 8. do 13. ure. 
Zavezance opozarjamo, da morajo napovedi za odmero dohodnine 

za leto 1993 vsebovati vse podatke, ki so potrebni za odmero 
dohodnine (EMŠO - enotna matična številka občana, podpis), ter jih 
vložiti pravočasno do 31. marca 1994, ker se bodo s tem izognili 
kasnejšim sankcijam. 

Republiška uprava za javne 
prihodke 

Izpostava Litija 

KRVODAJALSKA AKCIJA V LITIJI 
Letošnja spomladanska krvodajalska akcija bo potekala v 

četrtek in petek, 17. in 18. marca 1994, v litijskem zdravstve
nem domu. Prvi dan bodo odvzemali kri od 7. do 13. ure, 
drugi dan pa od 9. do 15. ure. Občinska organizacija Rdečega 
križa pričakuje, da se bodo krvodajalci tudi tokrat množično 
udeležili omenjene akcije. 

Perovo selo pri Leskovici je va
sica, ki leži severovzhodno od Ja
vorja. Tam se je pri Pakarjevih 9. 
marca 1928 rodil sin Gregor. Bilje 
med mlajšimi, obdarjen z dobro
dušnostjo. Ker je odraščal v števil
ni družini, se mu je že zgodaj začel 
razvijati občutek za skupnost. Za
radi dobršne mere iznajdljivosti in 
razuma se je hitro naučil prebirati 
tipke na frajtonarici. 

Kot mlad fant je rad preživljal 
nedeljske popoldneve pri mladih 
na domovih. V gostilnah in na oh-
cetih pa je znal dvigniti ljudi izza 
miz v vesele ritme domačih viž. 
Njegova duša je vsrkavala vase 
navade ljudi, ljudske običaje in pe
smi. Tako je sponatano dozoreval 
za kasnejše poslanstvo. Postal je 
ljudski godec, ki še ni slutil, da 
dozoreva z njim tudi možnost po
sredovanja njegovega znanja mla
dim koreninicam... 

Leta 1979 so mladi Javorčani 
resno razmišljali, kaj naj počnejo, 
da bi bilo kaj vredno in še zabavno 
povrhu. Tako jih je Gregor pričel 
spodbujati k petju, zaigrali pa so 
tudi kak ljudski običaj. Hči Ida je 
obiskovala seminarje in jih pričela 
združevati s pristnim očetovim 
ljudskim znanjem. Tako je zažive
la Folklorna skupina Javorje. 

V dveh letih je njegovo in hčerino 
prizadevanje s skupino dozorelo za 
prvi nastop. Zgodilo se je maja 
1981 v domačem Javorju pod-Paj-
kovim kozolcem, kjer so premagali 
prvo tremo, pokazali so se v nošah, 
ki so jih v dveh letih izdelali in 
presenetili krajane in tudi širšo 
okolico Litije. Tedaj so prvič oku
sili slast sprejetosti in spoznali 
dolžnost, da nadaljujejo. Pričelo se 
je raziskovalno delo na terenu in 
upoštevanje strokovnosti. Ata Gre
gor je bil pripravljen kadarkoli po
vedati dogodivščino iz svojega 
življenja ali zaigrati vižo, "če je bla 
še ktjera nuot". B i l jc prvi vir, iz 

katerega se je črpalo, znal je opi
sati vrsto ljudskih običajev, med 
njimi mlatiče, lutke, kamelo... Iz
delal je tudi ljudsko glasbilo "bas". 

Trenutki se nezadržema preliva
jo v peščeni uri časa in prišel je 
tisti, ki je vzel s seboj spomin na 
njegov zadnji nastop junija 1992 v 
Stari Ljubljani. Tam je bilo medna
rodno srečanje lutk. Ata Gregor se 
je predstavil med prvimi. Po razi
skavah mag. Cvetka so verjetno to 
prve lutke na Slovenskem in on je 
edini lutkar, ki je to pokazal. Gla-
sbeno-narodopisni institut ima po
sneto vse njegovo znanje. Njegova 
posebnost je bila, da je bil vedno 
sproščen, pristen, brez maske. 

Navčck javorske cerkvice mu je 
zapel svojo žalostno pesem v po
nedeljek, 10. januarja 1994, zju
traj. Ob hladu odprtega groba je 
bilo težko zaželeti, naj mu bo lahka 
slovenska zemlja. Težko, kajti v 
globini tišine je ležal nam drag 
človek, ki nam je bil po srcu zelo 
blizu. Vendar, zemlja mu je bila 
dom, zemlja je bila zanj življenje, 
dejal je, daje zemlja hrana. Ljubil 
jo je in spoštoval, posvečal j i je 
svoje misli in delo, zato: 

"Naj ti bo lahka slovenska zem
lja, ljubljeni ata Gregor!" 

Folklorna skupina Javorje 

PROMETNI KOTIČEK 

ALKOHOL - SOVRAŽNIK NA CESTI 
Udeležencev v cestnem prometu 

je vse več, kot senca pajih spremlja 
povečevanje števila prometnih 
nezgod. Časopisi so polni poročil o 
mrtvih, ranjenih in trajno onespo
sobljenih ljudeh zaradi nezgod na 
cestah, katerih največji delež po-
vroči zdrav in trezen človek. Če 
torej za volan sede človek, ki je pod 
vplivom alkohola, ali kroničen al
koholik, ki ne more brez alkohola, 
ne moremo pričakovati nič dobre
ga. Celo izračunamo lahko veliko 
verjetnost, da bo prišlo do nezgode. 

Kako deluje? 
Alkohol po eni strani pomirja in 

zavira delovanje telesa, po drugi 
strani pa spodbuja in daje občutek 
(lažne) moči in sposobnosti. Po
večanje količine alkohola privede 
do popuščanja moralnih zavor in 
zmanjšanega samoobvladovanja. 

V glavnem alkohol vpliva na 
duševne dejavnosti, saj močno 
zmanjšuje zmožnost presoje in 
ocenjevanja razmer, večja količina 
pa zmanjša mišično moč ter spret
nost in usklajenost gibov. Na cesti 
se vpliv alkohola pokaže kot 
vožnja po levi strani, v preveliki 
hitrosti, neupoštevanju prednosti, 
prekratki varnostni razdalji in neu
poštevanju ostalih predpisov. 

Z besedo alkohol je mišljen eta
nol, kije glavna učinkovita snov v 

alkoholnih pijačah. Na voljo jc pe
stra izbira alkoholnih pijač, ki se 
razlikujejo po odstotku vsebova
nega etanola, kar je običajno napi
sano na nalepkah steklenic v volu-
menskih ostotkih (vol. %). 1 vol. 
% je koncentracija, ki pove, da je 
v 1 dl pijače 1 ml (= pribl. Ig) 
etanola. 

Običajne vrste piva imajo alkohol
no koncentracijo 5-6 vol.%, večina 
rdečih vin okrog 10, belih pa okrog 
11,5 vol.%. V likerjih je 20-30, vi
skiju in vinjaku 3840, v žganjih pa 
od 40 do 50 vol.% etanola. 

Koliko, da ne bo preveč? 
Če vedno res ne gre brez alkoho

la, vam v pomoč ponujamo spod
njo tabelo, s katere boste lahko 
razbrali, koliko piva, vina ali viski
ja (ne vsega hkrati!) lahko popije
te, da ne bi presegli najvišje dovol
jene koncentracije alkohola v krvi 
(0,5 promila = 0,5 grama etanola 
na kg krvi), če ste odrasel moški ali 
ženska. Toda paziti morate, saj so 
podobno podatki vedno relativni. 
Če količina alkohola ne presega 
dovoljene, še ne pomeni, da boste 
lahko tudi dobro in varno vozili, 
saj se nekateri ljudje, ki niso vajeni 
pijače, že ob majhnih količinah al
kohola začnejo nenavadno (v pro
metu nevarno) obnašati. 

(Dalje prihodnjič) 

Vrsta pijače 
pivo 
vino 
viski 

Vol.% 
5 
10 
40 

Količina 
0,5 l 
2 dl 
0,5 dl 

IZ MATIČNE SLUŽBE 

POROKE, ROJSTVA, SMRTI 
V mesecu januarju 1994 se je na območju občine Liti ja rodilo 

8 dečkov in 4 deklice. 
Na gradu Bogeašperk se je poročilo 11 parov, med njimi: 
Hren Aleš, grafični tehnik iz Ljubljane in Ribič Maruša, grafični 

ing. iz Polšnika. Aškerc Matjaž, elektro ing. iz Šmartna pri Litiji in 
Kolesa Mojca, prodajalka iz Šmartna pri Litij i . Lah Anton, komer
cialist iz Ljubljane in Gabrijel Viljemina, montažerka iz Polšnika. 
Žibert Andrej, kovinostrugar iz Tirne in Škrabanja Danica, delavka 
iz Potoka pri Vačah. Biaggio Janez, kontrolor iz Slivne in Pire Jana, 
kuharica iz Kresniškega vrha. 

Umrl i v mesecu januarju 1994 
Peruci Eduard, star 86 let, iz Zagozda. Vodišek Marija, stara 72 

let, iz Ježevca. Sluga Angela, stara 88 let, iz Ljubeža v Lazih. Hribar 
Martin, star 93 let, iz Spodnjega Loga. Konjačič Stjepan, star 48 let, 
iz Litije. Majcen Peter, star 40 let, iz Litije. Medved Ivan, star 73 let, 
iz Mamolja. Rozina Jožef, star 86 let, iz Mamolja. Kos Marija, stara 
72 let, iz Podroj. Brodnik Angela, stara 85 let, iz Pečic. Peskar 
Jožefa, stara 83 let, iz Litije. Groboljšek Franc, star 72 let, iz 
Konjšice. Jakopič Anton, star 88 let, iz Kresnic. Zupančič Albina, 
stara 81 let, iz Spodnjega Hotiča. Kirm Franc, star 81 let, iz Laz pri 
Gobniku. Pivec Gregorij, star 65 let, iz Javorja. Krhlikar Štefanija, 
stara 59 let, iz Litije. Smrke Franc, star 81 let, iz Moravč pri 
Gabrovki. Hostnik Pavla, stara 94 let, iz Moravč pri Gabrovki. Grom 
Marija, stara 82 let, iz Gradiških Laz. Bajec Alojzija, stara 97 let, iz 
Tihaboja. Seručar Marija, stara 31 let, iz Litije. 

Matična služba 

TRGOVINA 

44 
Š K R A T " 

Šmartno, tel. 882-094 

Nudimo vam: 

• rezervne dele za G O L F , RENAULT, Y U -
G O , Z101, L A D A , 126P, FIČO; 

• agro program: BCS, IMT, Z E T O R , SIP, 
T O M O VINKOVIČ; 

• široka paleta motornih olj; 
• akumulatorji T O P L A , V E S N A ; 
• izpušne cevi 

• brezplačna menjava pri nas kupljenega olja 
• priprava vozila za tehnični pregled 

• prodaja traktorjev T O R P E D O 

NOVO - NOVO - NOVO 
Celotni programi rezervnih delov za 
ŠKODO FAVORIT 

AVTO S0LA 
SI-CAR (SVETIČ) 

Vam nudi naslednje ugodnosti: 
- brezplačni tečaj C P P 
- Organiziramo tečaj prve pomoči 
- možnost obročnega odplačevanja 

T E Č A J 
CESTNO PROMETNIH 

PREDPISOV 
se organizira za A , B , C in E kategorijo 

s pričetkom 

Torek 1.3.1994 ob 16. uri 

I N F O R M A C I J E IN P R I J A V E : 
od 14. do 15. in od 18. do 20. ure 

na telefon 061/881-140 
ali v Li t i j i , na Graški cesti 2 



)ŠPOR T IN REKREA CUA 
MALI NOGOMET 

PRVENSTVO OSNOVNIH ŠOL V MALEM NOGOMETU 
Športna dejavnost postaja sestavni del kakovosti življenja vsakega posamezni

ka. Tega se zavedamo t ud i športni pedagogi vlitijski občini, saj skušamo približati 
različne športne dejavnosti vsem učencem. Tako smo v mesecu januarju organi
zirali občinsko prvenstvo v malem nogometu. Tekmovanja so se udeležile nasled
nje šole: Litija, Gradec, Vače, Gabrovka in Šmartno. Zmagala je ekipa OŠ Šmartno 
v naslednji postavi: E. Cenkar, T. Rozina, S. Zupančič, B. Omahen, J. Peterlin, L. 
Peterlin, A. Šmejc, M. Patemoster, U. Dobčnik, B. Berčon, T. Groznik, M. 
Hauptman in J. Gradišek. Prvouvrščena ekipa je prejela ličen pokal od NK Litije 
in pravico nastopa v nadaljnjem tekmovanju. 

J. Peterlin 

REZULTATI OBČINSKEGA PRVENSTVA 
V M A L E M NOGOMETU 
13.1.1994 

EKIPA 1 POLČAS KONČNI REZULTAT 
LITIJA-GABROVKA 
GRADEC-GABROVKA 
GABROVKA-VAČE 
ŠMARTNO-GABROVKA 
14.1.1994 
LITIJA-VAČE 
SMARTNO-VAČE 
VAČE-GRADEC 
21.1.1994 
LITI JA-G RADEČ 
SMARTNO-GRADEC 
LITIJA-ŠMARTNO 
LESTVICA 
1. ŠMARTNO 
2. GRADEC 
3. LITIJA 
4. VAČE 
5. GABROVKA 
NAJBOIJŠI STRELCI 
1. DOBČNIK UROŠ 
2. ŽELEZNIK JANOŠ 
2. DALIBOR JOZIČ 
4. ZUPANČIČ SIMON 
4. PETERLIN JERNEJ 

6:0 
2:0 
2:2 
1:0 

4:0 
5:0 
0:4 

0: 1 
0:0 
0: 1 

4 
3 
2 
1 
0 

10: 0 
4:0 
3:4 
8:0 

9:0 
7:0 
0:8 

18:0 

(OŠ ŠMARTNO) 
(OŠGRADEC) 
(OŠ LITIJA) 
(OŠ ŠMARTNO) 
(OŠ ŠMARTNO) 

14: 
19 
4 
3 

8 
7 
7 
3 
3 

1 
5 
19 
25 

DVOJE VABIL 
PD LITIJA organizira izlet s posebnim avtobusom na 

XX. zimski pohod na Snežnik 
v soboto, 12.3.1994 

Pot nas bo vodila od Planinskega doma na Sviščakih do zavetišča na 
Velikem Snežniku, od koder je ob jasnem vremenu izreden razgled po celi 
Sloveniji od Pohorja do morja (risba Jurija Kolenca iz knjige 111 izletov po 
slovenskih gorah). 

Posebni avtobus bo odpeljal izpred športne dvorane v Litiji ob 5.30 uri. 
Obvezne predhodne prijave sprejemamo v pisarni Planinskega društva v 

novi športni dvorani (vhod nasproti osnovne šole Litija) vsak četrtek med 
16. in 18. uro. 

Litijski planinci se bomo 
v soboto, 5 J.1994 

udeležili 1. pohoda po POTI DESETEGA BRATA - Jurčičevi poti 
Pot so ob 150. letnici rojstva Josipa Jurčiča uredili planinci iz Grosupljega 

in PD Viharnik in poteka od Višnje Gore čez Polževo, Sveti Duh, mimo 
nekdanje graščine Roje do Muljave. 

Zaradi organiziranja prevoza z avtobusom ali osebnimi avtomobili prosi
mo za takojšnje prijave v pisarni društva. PD LITIJA 

NAGRADNA KRIŽANKA 
VODORAVNO: 
1. opis, prikaz. S. aktinidija. 9. 

podjetje za inženiring iz Litije. 11. 
stara kulturna rastlina. 12. italijan
ski matematik (Giuseppe, 1858 -
1932). 13. ednina. 14. osebni zai
mek. 15. tovarna zdravil v Ljublja
ni. 16. tuberkuloza. 19. kemični 
simbol za renij. 20. upanje. 21. 
slovenski in hrvaški pesnik (Stan
ko, 1810 - 1851). 23. Južnoafriška 
republika. 25. oče. 26. razum. 27. 
italijansko ime za reko Sočo. 30. 
nasprotno od rejen. 32. Iraški vo
jaški svet. 33. vrhovni poveljnik 
Grkov pred Trojo. 35. francoska 
nikalnica. 36. obvezno delo po-
dložnikov. 

NAVPIČNO: 
1. zgodovinsko naselje v severni 

Italiji v bližini izliva Soče. 2. an

gleški pisatelj (Charles). 3. poziti
ven ali negativen atom. 4. kemični 
simbol za skandij. 5. slovenska pe
snica (Majda). 6. prvotni prebiva
lec Apeninskega polotoka. 7. bo
ginja lepote in ljubezni v rimski 
mitologiji. 8. pripadnik skupine po 
jeziku sorodnih Indijancev v Se
verni Ameriki. 10. pisec pripoved
nih del v verzih ali prozi. 14. Very 
importand person. 17. izumrlo 
evropsko divje govedo. 18. pre
vozno sredstvo. 22. trta, katere 
grozdje zgodaj dozori. 23. gostilna 
v Hotiču. 24. prijatelj (špansko). 
25. vzdržen človek. 27. Industrija 
Električnih motorjev. 28. občutek, 
ki ga v učesu vzbudi nihanje zraka. 
29. del statev, ravnačica. 31. kitaj
ska utežna mera. 34. Milčinski 
Lev. 

NAGRADE: 
1. paket presenečenja v vrednosti 7.000,00 SIT 
2. kosilo za dve osebi 
3. knjižna nagrada 
4. knjižna nagrada 
Rešitve pošljite do 10. marca 1994 na uredništvo GO. 

G L A S I L O OBČANOV 
Ustanoviteljica: Skupščina obči
ne Litija. Predsednik časopisnega 
sveta: Mirko Kaplja. Ureja ured
niški odbor: Karmen Benčič, Mi-
ja Bemik, Stane Črne, Lučka Ho-
stnik. Vida Klemenčič, Anuška 
Potisek, Irena Prašnikar, Iva Sla
be in Boris Žužek (glavni in od
govorni urednik). Oblikovanje in 
tehnično urejanje: Drago Pečenik. 
Grafična Priprava: Multigraf, 
d.o.o. Ljubljana. Tisk: Aleksan
der Jovanovič, Litija. Izdajatelj: 
Prelest d.o.o. Ljubljana, Dunaj
ska 7. Naslov uredništva: Skupš
čina občine Litija, Jerebova 14, za 
Glasilo občanov. Nenaročenih fo
tografij in rokopisov ne vračamo. 
Časopis prejemajo vsa gospodin
jstva brezplačno na dom. Na po
dlagi zakona o prometnem davku 
(Ur. list RS, št. 4/92) in mnenja 
ministrstva za informiranje (št. 
23/88-92 z dne 18. 2. 1992) sodi 
časopis med proizvode informa
tivne narave po 13. točki tarifne 
številke 3, za katere se plačuje 5 -
odstotni davek od prometa proiz
vodov. 

KOŠARKA 
Članska ekipa K K "Litija" nadaljuje s tekmovanjem v L SKL, 

tekmovanja v drugem krogu sta samo še dve koli. 

REZULTATI: 

Rdeča skupina. Do konca 

5. kolo: K K Litija : K K Smelt Olimpija (ml) 68:65 (36:29) 

6. kolo: K K Jezica : K K Litija 70:78 (39:47) 

7. kolo: K K Litija : K K Interier 89:62 (41:29) 

8. kolo: K K Litija : K K K M Ilirija 64:66 (38:39) 

9. kolo: K K Idrija : K K Litija 72:78 (26:31) 

10. kolo: K K Litija : K K Tinex Norik 88:66 (44:26) 

Po 10. kolu drugega kroga tekmovanja je K K Litija na 2. mestu za K K K M Ilirija, na tretjem mestu 
pa je K K Idrija. 

Starejši pionirji so zaključili tekmovanje za pokal " M A R S " v Zasavski skupini med ekipami iz 
Trbovelj, Zagorje, Hrastnik in Litija. Zasedli so prvo mesto, brez izgubljene tekme. Pred vstopom 
v polfinale jih čaka še ena težka preizkušnja, tekma s K K Domžale. 

Starejše pionirke so v istem tekmovanju osvojile 2. mesto za ekipo Hrastnika, tretja je ekipa 
Trbovelj. 

Karolina Šušteršič 

PLANINSKI KOTIČEK 

2. NATEČASJ 
ZA PLANINSKO FOTOGRAFIJO 
Velik odziv na natečaj za najbolj uspele planinske fotogra

fije nas je prijetno presenetil, obenem pa nam je povzročil 
preglavice, saj zaradi že kronične prostorske stiske ne mo
remo objaviti vseh uspelih posnetkov, ki bi si to zaslužili. 
Zato se zahvaljujemo tudi vsem tistim, katerih fotografije 
tokrat niso objavljene in j i h prosimo, da zaradi tega ne 
odrečejo soodelovanja za naprej. B .V . 

Slika 1. - Najkvalitetnejše prispevke nam je poslala Jožica Mrzel-
Dolinšek iz Save. Pri tem še zlasti izstopa serija posnetkov jesenske 
pokrajine okrog Sedmerih jezer pod Triglavom. Žal pa v Glasilu 
občanov ni mogoče predstaviti vsega razkošja barv. 

Slika 2. - Marsikdo seje žc nasmejal domislici oskrbnika zavetišča 
pod Špičko, ki ima ob steni prislonjeno kolo, ki ga v tistem svetu 
seveda ne more uporabiti. Na fotografiji, ki jo je posnela Barbara 
Hribar se na tem kolesu "muč i" Jože Hribar, ki ga poriva sin Janez. 
Posnetek je nastal na vsakoletnem planinskem izletu pevcev moške
ga pevskega zbora s Polšnika. 

Slika 3. - Fotografijo Roka in Gregorja ob Krnskem jezeru nam je 
poslal Mi l an Resnik iz Moravč. V jezeru kar mrgoli drobnih, 
požrešnih ribic - pisancev. Gregor svojo ribiško srečo prizkuša kar z 
golimi rokami. 

mm 

Slika 4. - Mitja Andlovec iz Litije nam je poslal več zelo uspelih 
fotografij, nastalih na lanskem planinskem taboru v Kamniški Bistri
ci . Po poti, k i so jo vodniki zavarovali z vrvjo, se vzpenja Irena 
Medved, za njeno varnost pa skrbi Rok Mlakar iz Litije. 


